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Vážení spoluobčané,
stojíme na prahu starého a no-
vého roku. V roce 2018 proběhlo 

mnoho událostí, ať už na úrovni celospole-
čenské nebo komunální. Komunální politika 
pro mě vždy znamenala prioritu. Rád se 
starám o místo, kde žiji, a rád zůstávám 
v kontaktu s místními obyvateli. Touto ces-
tou děkuji všem, kteří mi opakovaně pro-
jevili důvěru a dali mi svůj hlas ve volbách. 
V letošních komunálních volbách se o mís-
to v zastupitelstvu našeho města ucházelo 
celkem 88 kandidátů. U všech oceňuji je-
jich ochotu a osobní odvahu, zvláště proto, 
že „nesou vlastní kůži na trh“ a jsou při-
praveni s velkou odpovědností rozhodovat 
o věcech, které mají mnohdy zásadní dopad 
na život v našem městě. 

Dnes bych se chtěl spolu s Vámi v tomto 
adventním čase zastavit. Žijeme v době, 
která se neustále zrychluje. Nemáme pro-
stor věnovat se svým blízkým, kamarádům 
a spolupracovníkům. Probíhající advent nás 
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Slovo starosty

vybízí ke změně a možností je mnoho. Právě 
do obyčejných každodenních činností při-
dejme třeba laskavé slovo nebo jen prostý 
úsměv, procházku v přírodě, věnujme čas 
našim blízkým, dětem a domácím mazlíč-

Pour feliciter 2019
kům. Vždyť všechny tyto věci jsou zadarmo, 
a přesto jsou tak nedostatkové. 

Vážení spoluobčané, přeji Vám do nové-
ho roku mnoho zdraví a úspěchů v osobním 
i profesním životě.
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M stská knihovna v Morkovicích 
 

po ádá cestovatelskou p ednášku 

Barma
& 

Vietnam
 

v pond lí 11. b ezna 2019 v 18.00 hodin 
 v sále kláštera 

P i povídání o expedici po Barm  a Vietnamu vám Alena a Jirka Márovi prozradí tolik 
exotických zážitk , že budete jen nev ícn  kroutit hlavou. Vysv tlí vám, jak se žije na 
plovoucích ostrovech a pro  rybá i pádlují nohama. Uvidíte videozáb ry z balónu na krajinu 
plnou chrám  i ranní rozcvi ku d chodc  v ulicích Hanoje. Dozvíte se, zajímavosti ze života 
oby ejných lidí i o císa i, který m l 300 manželek. Nahlédnete do skv lých asijských kuchyní, 
ale také uslyšíte, jak lehce se dá jídlem otrávit. 
Ji í Mára je autorem dvaceti cestopisných knih a dokumentárních film  z r zných kout  sv ta. 

 
Více informací naleznete na www.jirkamara.cz 
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Zápis ze zasedání Zastupitelstva města Morkovice–Slížany č. 25
konaného dne 11. 9. 2018 v 18 hodin v zasedací místnosti 

Agrodružstva Morkovice

I. Při zahájení bylo přítomno 13 členů 
městského zastupitelstva

Omluveny: Ing. Horáková, Š. Vojtušová
Zápis ze zasedání zastupitelstva města č.24 byl schválen jednomyslně.
Návrhová komise: I. Handlová, E. Lejsalová
Ověřovatelé zápisu: Mgr. Albrechtová, R. Klímek
Program: 
1. Zpráva o plnění usnesení
2. Zpráva o činnosti rady
3. Střednědobý výhled rozpočtu města Morkovice-Slížany, období 
2019 -2023
4. Změna územního plánu č.1 – zkrácený způsob
5. Majetkoprávní úkony
6. Zrušení obecně závazné vyhlášky č.7/2003 
7. Dotace na opravu sokolovny
8. Rozpočtové opatření č. 4
Program byl schválen jednomyslně.

1. Zpráva o plnění usnesení
- Byla podepsaná smlouva se Správou a údržbou silnic Kroměřížska 
s.r.o. na zakázku “ZTV Morkovice, lokalita Záhumenice, komunikace 
a chodníky“.
- Byla podepsaná smlouva na poskytnutí dotace na opravu nemovitosti 
po změně vlastníka nemovitosti .
- Byla podepsaná a na katastrálním úřadě zaregistrovaná smlouva na 
pozemek 251/2 v k.ú. Morkovice .
- Byla podepsaná a na katastrálním úřadě zaregistrovaná smlouva na 
pozemky dle výpisu usnesení č. 24 .
- Neproběhl odkup části pozemku p.č. 1084/2 v  k.ú. Morkovice . 
Pozemek není prozatím geodeticky oddělen. 
- Byl zaregistrován bezúplatný převod pozemku p.č. 1084/2 v k.ú. 
Morkovice z ČR Úřadu pro zastupování státu ve věcech majetkových 
na město Morkovice – Slížany.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města bere na vědomí zprávu 
o plnění usnesení.
Hlasování: Schváleno jednomyslně

2. Zpráva o činnosti rady města od 14.6.2018 do 29.8.2018
Zápisy z jednání rady jsou zasílány členům zastupitelstva a také jsou 
zveřejněny na stránkách města.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města bere na vědomí zprávu 
o činnosti rady města za období od 14. 6.2018 do 29. 8. 2018.
 Hlasování: 12 členů městského zastupitelstva hlasovalo pro návrh. 
M. Koutňák se zdržel hlasování.
Návrh usnesení byl přijat.

  3. Střednědobý výhled rozpočtu  města Morkovice-Slížany na 
období 2019 – 2023 - příloha č.1
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje střednědobý výhled 
rozpočtu města Morkovice-Slížany na období 2019 -2023.
Hlasování: 11 členů městského zastupitelstva hlasovalo pro návrh. 
P. Jablunka a M. Koutňák se zdrželi hlasování.
Návrh usnesení byl přijat. 

4. Probíhá pořízení změny územního plánu č.1 a byla podána 
žádost o rozšíření změny o změnu ploch z veřejného prostranství P* 
na plochy smíšené obytné městské SO.02 a to parcel č.1124/5 a 1235 

v k.ú. Morkovice, na ul. Náměstí vedle odstraněného rodinného domu 
naproti přes cestu stavby nové radnice. 
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje pořízení změny 
č.1 ÚP Morkovice – Slížany zkráceným způsobem dle § 55a zákona 
č. 183/2006 Sb. (stavební zákon) a zároveň ukládá rozšířit změnu 
územního plánu o parcely č. 1124/5 a 1235 dle žádosti manželů 
Ježových (změna ploch  veřejných prostranství P *na plochy smíšené 
obytné městské SO.2.)
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

5. Majetkoprávní úkony
a) Zrušení usnesení zastupitelstva č.20-II/17 ze dne 25.10.2017, 
kterým byla schválena směna pozemku parc.č.329/5 ost. plocha 
o výměře 83m2 ve vlastnictví Římskokatolické farnosti Morkovice 
za pozemek p.č.1905/220 orná půda o výměře 87m2 ve vlastnictví 
města Morkovice – Slížany. 
Návrh usnesení:  Zastupitelstvo města ruší usnesení zastupitelstva 
č.20-II/17 ze dne 25.10.2017, kterým byla schválena směna pozemku 
parc.č.329/5 ost. plocha o výměře 83m2 ve vlastnictví Římskokatolické 
farnosti Morkovice za pozemek p.č.1905/220 orná půda o výměře 
87m2 ve vlastnictví města Morkovice – Slížany.
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

b) Koupě pozemku parc.č.329/5 ost. plocha o výměře 83m2 v k.ú. 
Morkovice ve vlastnictví Římskokatolické farnosti Morkovice za 
cenu 50,-Kč/m2 .
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje koupi pozemku 
parc.č.329/5 ost. plocha o výměře 83m2 v k.ú. Morkovice ve vlastnictví 
Římskokatolické farnosti Morkovice za cenu 50,-Kč/m2.
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

c) Prodej chaty v osadě Skavsko na pozemku parc.č.1971 v k.ú. Mor-
kovice ve vlastnictví města Morkovice – Slížany. Po vyvěšení záměru 
prodeje předmětné chaty se přihlásili dva zájemci a na základě dopo-
ručení finanční komise města z důvodu malé informovanosti o prodeji 
bylo navrženo podat inzerci o prodeji , aby se rozšířil okruh zájemců 
a nemovitost byla prodána za co nejvýhodnějších podmínek pro město 
Morkovice – Slížany. V inzerci je uvedena odhadní cena 179.460,- Kč. 
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města bere na vědomí záměr pro-
deje objektu chaty v osadě Skavsko na pozemku parc.č.1971 v k.ú. 
Morkovice ve vlastnictví města Morkovice – Slížany.
Hlasování: 10 členů městského zastupitelstva hlasovalo pro návrh. 
E. Lejsalová a P. Jablunka se zdrželi hlasování.
M. Koutňák hlasoval proti návrhu.
Návrh usnesení byl přijat.

5d) Prodej části pozemku p.č. 251/1 v k.ú. Morkovice (Nový Svět)

II. Projednávání programu
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Zápis z ustavujícího zasedání Zastupitelstva města Morkovice-Slížany,
konaného dne 31. 10. 2018 v 17.00 hodin v sále hasičské zbrojnice 

v Morkovicích

I. Při zahájení bylo přítomno 15 členů 
městského zastupitelstva

Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje prodej vyznačené 
části pozemku p.č. 251/1 v k.ú. Morkovice za 20 Kč/m2.
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

6. Zrušení obecně závazné vyhlášky č. 7/2003
Zrušení obecně závazné vyhlášky č.7/2003 ze dne 11. 12. 2003 
o podmínkách k zabezpečení požární 
 ochrany při akcích, kterých se zúčastní větší počet osob. Obecně 
závazná vyhláška je obsahově shodná 
 s nařízením Zlínského kraje 5/2012 ze dne 28. 11. 2011 , kterým se 
stanoví podmínky k zabezpečení 
 požární ochrany při akcích, kterých se zúčastňuje větší počet osob.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje obecně závaznou 
vyhlášku města č.1/2018 , kterou 
 se zrušuje obecně závazná vyhláška č.7/2003 ze dne 11. 12. 2003 
o podmínkách k zabezpečení 
požární ochrany při akcích, kterých se zúčastní větší počet osob - 
příloha č.2
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

7. Dotace na opravu sokolovny
Dne 4. 9. 2018 kontaktovalo telefonicky starostu sokola náměstkyně 
ministra z MŠMT s tím, že je možné získat dotaci na opravu sokolov-
ny a organizace má do druhého dne potvrdit, že má o dotaci zájem.
Dne 6. 9. 2018 zaslalo MŠMT e-mail s informací o navržení žádosti 
Sokola Morkovice k  realizaci a výzvou k  doplnění dokumentace 
v termínu „co nejdříve“. 
Popis rekonstrukce je uveden v příloze 3/1
Na dodavatele rekonstrukce sokolovny proběhlo výběrové řízení ukon-
čené dne 5.2.2018. Vítězem se stala K+S STAVEBNÍ, s.r.o. Kroměříž 

s cenou 11 439 984 Kč (příloha č. 3/2), podíl města ve výši 40% je 
tedy 4 575 994 Kč (5 537 000 Kč vč. DPH). 
Navržený postup předpokládá uzavření smlouvy o budoucí darovací 
smlouvě (příloha č. 3/3) a smlouvy o poskytnutí investiční dotace 
(příloha č. 3/4).
Převod sokolovny do vlastnictví města musí schválit předsednictvo 
ČOS. Smlouvu o budoucí darovací smlouvě schválil tento o rgán 
v květnu 2018.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje poskytnutí in-
vestiční dotace ve výši 5 537 000 Kč pro Tělocvičnou jednotu Sokol 
Morkovice na akci „Stavební úpravy sokolovny Morkovice“.
Hlasování: Schváleno jednomyslně.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje uzavření Veřejnopráv-
ní smlouvy o poskytnutí investiční dotace z rozpočtu města Morkovice-
-Slížany na akci „Stavební úpravy sokolovny Morkovice“ mezi městem 
Morkovice-Slížany a Tělocvičnou jednotou Sokol Morkovice ve znění 
dle přílohy č. 3/4 a pověřuje starostu města podpisem této smlouvy.
Hlasování: Pro návrh hlasovalo 11 členů městského zastupitelstva. 
P. Jablunka a M. Koutňák hlasovali proti návrhu.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje uzavření smlouvy 
o budoucí darovací smlouvě mezi městem Morkovice-Slížany 
a Tělocvičnou jednotou Sokol Morkovice ve znění dle přílohy č. 3/3 
a pověřuje starostu města podpisem této smlouvy.
Hlasování: 8 členů městského zastupitelstva hlasovalo pro návrh. Vl. 
Štětina a E. Lejsalová se zdrželi hlasování. P. Jablunka, M. Koutňák 
a J. Vinklárek hlasovali proti návrhu. 
8. Rozpočtové opatření č. 4 – příloha č. 4
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje rozpočtové opat-
ření č. 4.
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

Do zvolení nového starosty vedl zasedání ustavujícího zastu-
pitelstva jeho nejstarší člen Ing. Jan Bleša.

Návrhová a volební komise, ověřovatelé zápisu: 
Mgr. Pešáková, Ing. Zdražilová
Program: 
1. Jednací řád Zastupitelstva města Morkovice-Slížany
2. Určení počtu členů rady
3. Určení funkcí, pro které budou členové rady uvolněni
4. Volba starosty, místostarosty a členů rady
5. Určení místostarosty, zastupujícího starostu v době jeho nepřítomnosti
6. Stanovení výše odměn neuvolněným členům zastupitelstva
7. Zřízení kontrolního výboru a volba jeho členů
8. Zřízení finančního výboru a volba jeho členů
9. Majetkoprávní úkony
Program byl schválen jednomyslně.

1. Jednací řád Zastupitelstva města Morkovice – Slížany
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města vydává jednací řád Zastupi-
telstva města Morkovice-Slížany. Hlasování: Schváleno jednomyslně.

2. Určení počtu členů rady
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města stanoví podle § 84 odst. 2 písm. 
m) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), v platném znění, 

počet členů rady města na pět. Složení rady města je starosta, statu-
tární místostarosta a tři radní. Hlasování: Schváleno jednomyslně.

3. Určení funkcí, pro které budou členové rady uvolněni
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města stanoví podle § 84 odst. 2 
písm. m) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), v platném 
znění, že počet dlouhodobě uvolněných členů zastupitelstva jsou dva. 
Zastupitelstvo města určuje podle § 84 odst. 2 písm. k) zákona 
č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), v platném znění, že funkce, 
pro kterou jsou členové zastupitelstva uvolněni, jsou funkce starosta 
a místostarosta. Hlasování:  Pro návrh hlasovalo 14 členů městského 
zastupitelstva. Petr Jablunka se zdržel hlasování.
Návrh usnesení byl přijat.

4. Volba starosty, místostarosty a členů rady
Mgr. Horák navrhl, aby volba starosty, místostarosty i členů rady 
proběhla tajným hlasováním.
Hlasování: Pro návrh hlasovalo 14 členů městského zastupitelstva. 
Jan Jablunka hlasoval proti návrhu. 
Byla schválena tajná volba starosty, místostarosty a členů rady.
Volba starosty
Mgr. Albrechtová navrhla na funkci starosty Mgr. Pavla Horáka.
Jiné návrhy nebyly vzneseny.
Hlasování
Počet vydaných hlasovacích lístků: 15
Výsledek volby
Počet platných hlasů pro kandidáta Mgr. Pavla Horáka: 14
Starostou města Morkovice – Slížany byl zvolen Mgr. Pavel Horák.
Ing. Jan Bleša předal vedení zasedání zastupitelstva starostovi 
Mgr. Pavlu Horákovi

II. Projednávání programu
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Volba místostarosty 
MUDr. Eva Chvátalová navrhla na funkci místostarosty Zdeňka Frkala.
Jiné návrhy nebyly vzneseny.
Hlasování
Počet vydaných hlasovacích lístků: 15
Výsledek volby
Počet platných hlasů pro kandidáta Zdeňka Frkala:  13
Místostarostou města Morkovice – Slížany byl zvolen Zdeněk Frkal.
Volba členů rady
Mgr. Albrechtová navrhla na člena rady  Jiřího Navrátila.
Ing. Pěnčíková navrhla na člena rady  Jana Jablunku.
J. Jablunka navrhl na člena rady Ing. Jana Blešu.
Hlasování
Počet vydaných hlasovacích lístků: 15
Výsledek volby
Počet platných hlasů pro kandidáta Ing. Jana Blešu: 10
Počet platných hlasů pro kandidáta Jana Jablunku: 13
Počet platných hlasů pro kandidáta Jiřího Navrátila:  14
Členy rady města byli zvoleni:
Ing. Jan Bleša
Jan Jablunka
Jiří Navrát
Usnesení: Zastupitelstvo města podle § 84 odst. 2 písm. m) zákona 
č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), v platném znění, volí:
starostou Mgr. Pavla Horáka            
místostarostou  Zdeňka Frkala  
členy rady Ing. Jana Blešu, Jana Jablunku, Jiřího Navrátila 
 
5. Určení místostarosty, zastupujícího starostu v  době jeho 
nepřítomnosti
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města určuje podle §104 záko-
na č.  128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), v  platném znění, 
místostarostu Zdeňka Frkala k  zastupování starosty v  době jeho 
nepřítomnosti nebo v době, kdy starosta nevykonává funkci.
Hlasování: 14 členů městského zastupitelstva hlasovalo pro návrh. 
Zdeněk Frkal se zdržel hlasování. Návrh usnesení byl přijat.

6. Stanovení výše odměn neuvolněným členům zastupitelstva
Výpis z platné Přílohy k nařízení vlády č.  318/2017 Sb., o výši odměn 
členů zastupitelstev územních samosprávných celků, maximální výše 
pro neuvolněné členy zastupitelstva

počet 
obyvatel

neuvolněný 
m í s to s t a -
rosta

člen rady

předseda
 výboru
 nebo 
komise

člen výboru
nebo 
komise

člen 
zastupitel-
stva

nad  1 000
do 3 000

27 613 Kč 6 136 Kč 3068 Kč 2 557 Kč 1 534 Kč 

Návrh usnesení: Zastupitelstvo města stanoví podle § 72 a § 84 
odst. 2 písm. n) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), 
v platném znění, výši odměny neuvolněným členům zastupitelstva 
ve výši 40% z částky uvedené v Příloze k Nařízení vlády č. 318/2017 
Sb., o výši odměn členů zastupitelstev územních samosprávných cel-
ků, v platném znění.
Odměna se poskytuje pouze za funkci s nejvyšší odměnou.
Odměna se poskytuje ode dne následujícího po dni prvního zasedání 
zastupitelstva, jehož se neuvolněný člen zastupitelstva zúčastní nebo 
ode dne následujícího po dni zvolení do funkce (člena rady, předsedy 
výboru, člena výboru), a to po celé funkční období.
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

7. Zřízení kontrolního výboru a volba jeho členů
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města zřizuje podle § 84 odst. 2 
písm. l a § 117 a násl. zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), 
v platném znění, kontrolní výbor a stanoví počet jeho členů na 5.
Zastupitelstvo města volí předsedu kontrolního výboru Jiřího Vin-
klárka a členy kontrolního výboru Ing. Horáková Soňa, Klímek Radim, 
Mgr. Langhans Martin, Pajgr Jaroslav.
Hlasování: Pro návrh hlasovalo 14 členů městského zastupitelstva. 
Jiří Vinklárek se zdržel hlasování. Návrh usnesení byl přijat.

8. Zřízení finančního výboru a volba jeho členů
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města zřizuje podle § 84 odst. 2 
písm. l a § 117 a násl. zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), 
v platném znění, finanční výbor a stanoví počet jeho členů na 7. 
Zastupitelstvo města volí předsedu finančního výboru Ing. Rábka 
Kamila, MBA, MSc. a členy finančního výboru Churý Pavel, Ing. Pěn-
číková Marie, Mgr. Pešáková Jana, JUDr. Šestáková Dagmar, Martin 
Koutňák, Ing. Zaoral Bronislav
Hlasování: Pro návrh hlasovalo 13 členů městského zastupitelstva. 
Mgr. Albrechtová a Ing. Rábek MBA, MSc. se zdrželi hlasování.
Návrh usnesení byl přijat.

9. Majetkoprávní úkony
a) Koupě pozemku p.č. 775/2 na ul. 1. máje
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje koupi pozemku p.č. 
775/2 ostatní plocha o výměře 57 m2 v k.ú. Morkovice od  ČR - Úřad 
pro zastupování státu ve věcech majetkových za 9.500 ,- Kč a zároveň 
pověřuje starostu Mgr. Pavla Horáka k podpisu smlouvy.
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

b) Převod práv a povinností ze smlouvy o budoucí kupní smlouvě na 
byt v bytovém domě č.p. 181 (BD za bývalou prodejnou agrodružstva).
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje  převod práv 
a povinností ze smlouvy o budoucí kupní smlouvě na prodej bytové 
jednotky 181/9 v domě č.p. 181 na pozemku p.č. 1159/3 spolu se 
spoluvlastnickým podílem 817/6657 na společných částech domu 
č.p. 181 a pozemku p.č. 1159/3 vše v k.ú. Morkovice.
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

c) Návrh na přijetí daru
Návrh usnesení: zastupitelstvo města schvaluje přijetí daru, a to id. 
1/46 pozemků v k.ú. Morkovice
Parcelní číslo  Název druhu pozemku číslo LV výměra
874/5 orná půda 1879 118
877/2 zahrada 1879 18
1885/4 orná půda 1879 490
1885/53 orná půda 1879 75
1885/64 orná půda 1879 566
1893/4 ostatní plocha 1879 214
1893/10 ostatní plocha 1879 1399
1893/13 ostatní plocha 1879 102
1893/15 ostatní plocha 1879 34
1893/22 ostatní plocha 1879 18
1894/147 orná půda 1879 183
1894/189 orná půda 1879 169
1894/190 orná půda 1879 1276
1896/40 orná půda 1879 289
875/3 orná půda 2338 4
875/4 zahrada 2338 83
875/9 zahrada 2338 19
875/7 zastavěná plocha 264 32 
 a nádvoří 
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

d) Prodej části pozemku p.č. 1294 na  ul. Nová 
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V roce 2017 spustilo město Morkovice-Slížany první ročník tzv. 
participativního rozpočtu, který by se měl zopakovat i v letošním roce. 
Každý občan tak může podávat návrhy, co by se u nás mělo opravit, 
postavit nebo alespoň projektově připravit. A o tom, co se z podaných 
návrhů bude v roce 2019 realizovat, rozhodnete hlasováním opět Vy.

V roce 2017 získal nejvíce hlasů návrh na zhotovení projektové 
dokumentace na opravu chodníku a cesty na ul. Nová – na přípravu 
této dokumentace  je již uzavřená smlouva o dílo. Protože pořízení pro-
jektů vyjde levněji, než byla vyčleněná částka, pracujeme i na realizaci 
návrhu, který se umístil na druhém místě. Tím bylo pořízení kame-
rového systému, jednáme o sledování nejproblémovějších míst (letní 
kino, náměstí) a sledování pohybu vozidel na příjezdech do města.

Příprava druhého roku projektu „DÁME NA VÁS“ bude probíhat 
podle následujícího harmonogramu:

Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje prodej vyznačené 
části pozemku p.č. 1294 orná půda o přibližné výměře 170 m2 v k.ú. 
Morkovice za 20 Kč/m2. Hlasování: Schváleno jednomyslně.
e) Město čerpalo na stavbu BD č.p. 181 dotaci, která byla zajištěna 
zástavním právem na dobu 20 let. Vzhledem k tomu, že tato doba 
uplynula, je možné zástavní právo vymazat. 

DÁME NA VÁS
Vy navrhujete – vy rozhodujete

Návrh usnesení: Zastupitelstvo města pověřuje starostu Mgr. Pavla 
Horáka k podání žádosti o výmaz zástavního práva a jednat za město 
ve věci výmazu zástavního práva týkajícího se bytového domu č.p. 181.
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

Prosíme proto o podávání návrhů na akce v hodnotě do 600 000 Kč, 
které by podle Vás zlepšily vzhled města, zpříjemnily život občanů 
i návštěvníků, prospěly přírodě nebo jakkoli napomohly rozvoji Mor-
kovic-Slížan. Jak plyne z harmonogramu, návrhy je možné podávat do 
20. 2. 2019. Můžete je zaslat e-mailem na adresu hanakova@morko-
vice-slizany.cz, telefonicky na číslo 573 502 816 nebo i osobně u paní 
Aleny Hanákové na městském úřadu. Všechny návrhy budou posou-
zeny z hlediska technické, legislativní i ekonomické proveditelnosti 
a začátkem dubna budou předloženy k hlasování všem občanům měs-
ta. V případě zájmu předkladatelů námětů proběhne koncem března 
setkání s občany, na kterém budou moci své návrhy blíže vysvětlit 
a mohou se pokusit získat pro ně podporu.

Na Vaše návrhy se těší
Mgr. Pavel Horák, starosta

Upozornění!

MĚSTSKÝ ÚŘAD MORKOVICE – SLÍŽANY
Poslední úřední den a pokladní hodiny v roce 2018

Středa  19. 12. 2018 / 7,30 – 12,00 a 13,00 – 17,00 hodin
Prvním úředním dnem v novém roce bude středa 2. ledna 2019

MĚSTSKÁ KNIHOVNA V MORKOVICÍCH BUDE V DOBĚ 
VÁNOČNÍCH SVÁTKŮ 

ZAVŘENÁ 

 OD PONDĚLÍ 24. PROSINCE 2018
DO ÚTERÝ 1. LEDNA 2019 (VČETNĚ)

V minulém roce jsme Vás informovali o tom, v jakých nových přístu-
pech a metodách se vzděláváme, na čem nyní pracujeme a co budujeme. 
Také rok 2018 s sebou přinesl mnoho nového.

Tak zaprvé jsme i nadále pokračovali v sebezdokonalování a prohlu-
bovali své dovednosti v rámci konceptu bazální stimulace – několik našich 
zaměstnanců prošlo závěrečnou fází tohoto kurzu, a proto můžeme v péči 
o naše uživatele využívat všechny prvky masáží a stimulací, které tento 
koncept nabízí. A po asi dvou letech péče dle bazální stimulace můžeme 
zhodnotit, že výrazně přispěla ke zvýšení kvality života našich seniorů.

Také jsme se vzdělávali v metodě reminiscence, což je záměrné vy-
volávání vzpomínek s cílem zlepšení psychického stavu uživatele služby. 
Pracovníci používali při práci se seniory reminiscenci intuitivně již dříve, 
avšak nyní získali znalosti, jak reminiscenci provádět profesionálně 
tak, aby z ní měl uživatel sociální služby co největší užitek. V prostředí 
naší služby můžete proto najít i spoustu vzpomínkových „retro“ koutů 
a místností, starou „válečkovou“ malbu na stěnách pokojů a množství 
historických předmětů, aby bylo opticky podpořeno vyvolání vzpomínek.

S velkým úspěchem byla po proškolení pracovníků zavedena také 
profesionální canisterapie, která využívá léčebných účinků psa na člově-
ka. Speciálně vycvičená fenka Stella každý týden navštěvuje naše klienty 
a rozdává jim radost. Rovněž jsme zapracovali na zvýšení odbornosti 
v oblasti zahradní terapie -  v rámci školící akce lektorka této terapie 
pracovníky naučila, jak seniorům vrátit vzpomínky na šťastnější dobu 
jejich mladosti, kdy venku pod širým nebem trávili mnohem více času 

Rok 2018 v Sociálních službách Pačlavice 

a byli spjati s přírodou a jejími proměnami v průběhu roku. Závěrečným 
kurzem pak byla arteterapie, léčba pomocí výtvarných technik, při které se 
naši zaměstnanci dozvěděli, jak podporovat a rozvíjet u uživatele sociální 
služby jednotlivé složky komunikace verbální i neverbální: spolupráci, 
vyjadřování a zvládání emocí, navázání a udržení kontaktu, apod.

Vzdělávacích akcí bylo tedy opět mnoho a další nás čekají v příštím 
roce, kdy budeme pracovat na zvýšení kvality v oblasti individuálního 
přístupu k uživateli a zvládání práce s klientem s rizikovým a problémo-
vým chováním tak, aby naše služba byla pro seniory bezpečná a zároveň 
podporovala jejich důstojnost.

Mimo to jsme pro seniory vybudovali speciální relaxační místnost 
s profesionálním masérským lůžkem, kde naše aktivizační pracovnice 
provádí masáž lávovými kameny – ta je mezi uživateli velmi oblíbená, 
protože snižuje bolest a ztuhlost zad a umožňuje tak lepší pohyblivost.

Po otevření nových prostor domova se zvláštním režimem jsme se 
letos věnovali přípravám na další nezbytnou rekonstrukci našich budov, 
která započne v příštím roce. Našim cílem zůstává, aby v roce 2020 byly 
všechny pokoje našich uživatelů pouze jednolůžkové a dvoulůžkové 
s vlastní koupelnou a WC. 

Věříme, že seniorům z našeho regionu tak budeme již brzy moci 
nabídnout nejen kvalitní péči a domácí kuchyni, ale i krásné a důstojné 
prostředí k prožití podzimu jejich života. 

Mgr. Petra Motalová
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místní strojírenská firma oslavila letos 60. výročí svého založení. Při té 
příležitosti otevřela brány podniku široké veřejnosti a ukázala, jak 
moderní provoz se jí podařilo od svého vzniku vybudovat. 

Celkem se přišlo podívat 462 návštěvníků. 

 
 
Firma se zúčastnila Veletrhu 
práce a vzdělávání – Kroměříž 
2018, v jehož rámci firmy 
společně se středními školami 
prezentují žákům osmých  
a devátých tříd možnosti jejich 
dalšího rozvoje. 

 

 
 
V současné době firma hledá zaměstnance na pozice 
 nástrojař  konstruktér  obchodní zástupce 

Neváhejte se informovat u paní Remešové na tel. 602 546 099       
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Kde se rodiče pečující o dítě se zdravotním postižením 
mohou informovat o možnostech pomoci? Jak skloubit péči 
o zdravotně postižené dítě a zaměstnání? Je pro rodinu efek-
tivnější využívat služby volnočasových organizací, či sociálních 
služeb? Nejen tyto otázky byly zodpovězeny během mezire-
zortního setkání na téma „Pomoc rodinám s dětmi se zdravotním 
postižením v okrese Kroměříž“, které se uskutečnilo dne 18. září 
2018 v prostorách sborového domu Jednoty bratrské Holešov.

Cílem setkání bylo zpřehlednit stávající služby pro děti se zdra-
votním postižením v okrese Kroměříž a vytvořit prostor pro diskusi 
vedoucí k zabezpečení chybějících služeb v síti. Na setkání se sešli zá-
stupci z oblasti školství, zdravotnictví, sociálních služeb, Úřadu práce 
ČR (Holešov a Bystřice pod Hostýnem), volnočasových aktivit a církve. 

„První, s kým rodič dítěte se zdravotním postižením přijde do kon-
taktu, je pediatr. Ten by mohl rodiče nasměrovat, kam dál. Aby se lékařům 
ulehčilo, mohl by být vydán informativní leták, kde by bylo v bodech uve-
deno, kam všude se rodič může obrátit (raná péče, kontaktní pracoviště ÚP 
ČR, sociální pracovník obce atd.). Letáky by mohl vydávat krajský úřad, 
který má přehled o jednotlivých sociálních službách, a mohly by být distri-
buovány pediatrům, porodnicím, dětským oddělením v nemocnicích, kde 
by je předávali rodičům,“ uvedla účastnice setkání Hana Matyášová, 
DiS., referentka ÚP ČR, kontaktního pracoviště Holešov.

Setkání iniciovaly lokální síťařky Martina Janečková a Alžbě-
ta Luhan Fürstová, které mají v rámci projektu Systémový rozvoj 
a podpora nástrojů sociálně-právní ochrany dětí na starost obce 
s rozšířenou působností Holešov, Kroměříž a Bystřice pod Hostýnem. 

Hlavním úkolem těchto síťařek je vylepšovat místní síť služeb 
pro ohrožené děti a jejich rodiny, což v praxi znamená podporovat 
a propojovat všechny aktéry služeb ke spolupráci tak, aby místní síť 
fungovala co nejlépe a v nejlepším zájmu dítěte. 

Jak ulehčit těžkou situaci rodičům?
Účastníci setkání upozornili na horší situaci pečujících osob, 

zpravidla rodičů, o děti s  těžkým zdravotním postižením. Některé 
služby či zařízení totiž často odmítnou takové rodiče z toho důvodu, 
že nemají dostatečnou kapacitu osobních asistentů. Přítomní zástupci 
sociálních služeb připisují tato odmítavá jednání nedostatku financí 
na rozšíření kapacit osobních asistentů.

Přítomní se dále shodli na tom, že s  dospívajícím dítětem se 
zdravotním postižením narůstá i náročnost péče o něj. A rodiče bez 
možnosti využití jakékoliv formy odlehčovací pomoci při celodenní 
péči bývají po několika letech psychicky i fyzicky vyčerpaní a cítí se být 
izolovaní od komunity „běžných lidí“. Dle zúčastněných jsou pracující 
rodiče často nuceni, nejčastěji při dosažení věku 15 let dítěte se zdra-
votním postižením, odejít ze zaměstnání a starat se o dítě celodenně. 

 Jak pomoci rodinám s dětmi se zdravotním postižením?

Načež uvedli, že tuto problematiku by vyřešily dostatečně navazující 
služby pro danou cílovou skupinu. V obcích s rozšířenou působností 
Holešov a Kroměříž by pomohlo zejména zavedení ambulantních 
odlehčovacích služeb.

Kam se mohou rodiče obrátit? 
Rodiče dítěte se zdravotním postižením ve věku 0–7 let mohou 

bezplatně využívat terénních služeb Střediska rané péče EDUCO Zlín, 
z. s. (www.ranapecezlin.cz). Pracovníci dané služby dojíždějí přímo do 
rodin dítěte a učí je způsoby, jak dítě rozvíjet, zapůjčují jim pomůcky či 
odbornou literaturu a poskytují i psychickou podporu. Děti se mohou 
dále rozvíjet během předškolního, školního a zájmového vzdělávání, 
např. prostřednictvím ZŠ a MŠ Kroměříž, F. Vančury, Odborného 
učiliště a ZŠ Holešov, ZŠ Bystřice pod Hostýnem, Pod Dubíčkem. 
V Bystřici pod Hostýnem již několik let funguje klub Stonoška (www.
stonoska-bph.cz), Asociace rodičů a přátel zdravotně postižených dětí 
v ČR (v Kroměříži je druhá klubovna zabezpečená Klubem UNESCO), 
která sdružuje děti a rodiče z celého Kroměřížska. Stonoška v Bystřici 
provozuje 3x týdně Denní centrum volnočasových aktivit pro osoby 
s tělesným, mentálním a kombinovaným postižením. Klub dále nabízí 
rehabilitační, rekondiční a psychorehabilitační pobyty nejen pro zdravot-
ně postižené děti z okresu Kroměříž, ale i pro děti z jiných regionů ČR.

Setkání v samém závěru zhodnotil i Mgr. Milan Jelínek, ředitel 
Charity Holešov: „Setkání bylo zajímavé a obohacující. Nicméně bych si 
dokázal představit a bylo by to i potřebné, aby se takovýchto jednání účast-
nily všechny zainteresované strany – uživatelé, poskytovatelé, samospráva 
(města, obce a zástupce krajského úřadu). V oblasti financování sociál-
ních služeb je důležité, aby byly i nadále zapojeny všechny možné úrovně od 
státní správy (Ministerstvo práce a sociálních věcí) přes samosprávy měst, 
obce a kraje až po klienty a donátory (firmy, jednotlivci). A dodává: „Stále 
však není legislativně ošetřeno např. to, kolik finančních prostředků mají 
samosprávy vynakládat na jednotlivé sociální služby. Je to o prioritách 
a vstřícnosti toho kterého města, případně obce. Ke stabilizaci systému 
financování by rovněž přispělo víceleté financování sociálních služeb, 
po kterém již delší dobu v sociálních službách voláme.“

Tímto bychom chtěly poděkovat za vstřícnost správci sboru 
Jednoty bratrské v Holešově, Mgr. Milanu Svobodovi, který zajistil 
pro setkání prostory a malé občerstvení.

Lokální síťařky
Bc. Alžběta Luhan Fürstová, DiS. 

(ORP Bystřice pod Hostýnem a Kroměříž)
Mgr. Martina Janečková (ORP Holešov a Kroměříž)

Ministerstvo práce a sociálních věcí
alzbeta.luhan@mpsv.cz   martina.janeckova@mpsv.cz

www.pravonadetstvi.cz

O projektu
Projekt Systémový rozvoj a podpora nástrojů sociálně-právní ochrany 

dětí realizuje Ministerstvo práce a sociálních věcí ve 12 krajích ČR pro-
střednictvím Operačního fondu Zaměstnanost. Zaměřuje se na posílení 
mezirezortní a multidisciplinární spolupráce v oblasti péče o ohrožené děti 
a jejich rodiny. Cílem projektu je i nadále snižovat počet dětí, které musí 
svou rodinu opustit, a dětem, jež se dostávají do systému náhradní rodinné 
péče, zajistit co nejkvalitnější individuální péči. V rámci projektu probíhá 
v 11 krajích ČR aktivita Podpora síťování služeb na lokální úrovni (Síťování), 
kterou provádí 87 lokálních a krajských síťařů, zaměstnanců ministerstva.
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LED – JAPA OIL, s.r.o.            www.led-japaoil.cz  
20 let na trhu 
DISTRIBUCE ZNAČKOVÝCH MAZIV 
VELKOOBCHOD - MALOOBCHOD 

 

 
I V ZIMĚ S NÁMI MŮŽETE POČÍTAT 

 
 

PŘIJĎTE SE PODÍVAT DO NAŠÍ PRODEJNY: 
Morkovice, ul. Komenského - areál Agrodružstva - prodejna je v 1. patře nad vrátnicí 
Provozní doba: pondělí - pátek   7.00 - 12.00   13.00 - 16.00        
Tel.: 573 370 470, 724 213 435, 602 747 429, 723 018 409, e-mail: obchod@led-japaoil.cz 

HARMONOGRAM SVOZOVÝCH DNÍ MORKOVICE-  
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ŠTĚDRÝ DEN * PONDĚLÍ 24. PROSINCE 2018
15:00 - vánoční mše svatá pro děti
20:30 - mše svatá v Prasklicích 
21:30 - mše svatá v Pačlavicích
22:30 - mše svatá v Morkovicích

SLAVNOST NAROZENÍ PÁNĚ - BOŽÍ HOD 
 ÚTERÝ 25. PROSINCE 2018
8:00 - mše svatá  v Prasklicích
9:00 - mše svatá v Pačlavicích
10:30 - mše svatá v Morkovicích
14:30 - Te Deum a svátostné požehnání v Morkovicích

SVÁTEK SV. ŠTĚPÁNA * STŘEDA 26. PROSINCE 2018
8:00 - mše svatá  v Prasklicích
9:00 - mše svatá v Pačlavicích
10:30 - mše svatá v Morkovicích
  
SLAVNOST MATKY BOŽÍ PANNY MARIE - NOVÝ ROK 
* ÚTERÝ 1. LEDNA 2019
9:00 - mše svatá v Pačlavicích
10:30 - mše svatá v Morkovicích
15:00 – společná modlitba, zpívání koled a požehnání na Křébech
17:00 - mše svatá v Prasklicích

Kostel v Morkovicích bude otevřen pro návštěvu Betléma a modlitbu 
u jesliček 25. prosince od 14:30 do 16:30 hod. a 26. prosince od 14:00 
do 16:00 hod. 

V čase adventu – v neděle 2. 12. budou při mši svaté požehnány adventní 
věnce a od úterý 4.12. vás zvu na roráty, kterou jsou přípravou na vánoce 
a připomínají nám, že světlo je víc než temnota, dobro je silnější než zlo. 

Pozvání k  bohoslužbám o Vánocích a na Nový rok v Morkovicích 
a okolních farnostech

Na Vánoce se dnes připravujeme zhruba stejně dlouho jako naší 
předkové, jenže jiným způsobem. Tichou adventní prosbu obsaženou 
v rorátních zpěvech „Rosu dejte, nebesa shůry“, které snad pocházejí 
již z doby Karla IV., vystřídal pokřik ducha dnešní doby „Go, Ježíšku, 
go“. Vánoce se jistě dají slavit různě, jen by bylo škoda, kdyby se krása, 
tajemství a posvátnost tohoto svátku postupně vytratilo. Abbé Pierre 
kdysi napsal: „Zesvětštit znamená zničit smysl věcí. Bez posvátné 
dimenze ztrácí skutečnost svou rovnováhu. Kdo skrývá a odsunuje 
věci posvátné, riskuje, že se vrátí barbarství.“ Jistě, že je důležité 
připravit dárky, uklidit dům, nazdobit stromeček, přichystat stůl 
s mnoha dobrotami… Ale hlavně nezapomenout na to nejdůležitěj-
ší. V Betlémě byl ve stáji osel i vůl, jesličky i seno, přišlo se podívat 
mnoho lidí co se to děje, ale hlavní byl právě narozený Ježíš. Vánoce 
bez Ježíše ztrácí smysl. 

Ani den bílý nezastíní
hvězdu, jež svítí nad jeskyní -
znamení spásy pro lidi.
A přece pouze vroucí víra,
jež nebi srdce otevíra, 
tu hvězdu svítit uvidí.

Přeji vám všem pokojné a radostné prožití vánočních  svátků, vše dobré 
v novém roce a nenechme si vzít to tajemné a posvátné co především 
patří k vánocům – setkání s Ježíšem.

P. Jan Ston

Do ulic našich obcí a měst v lednu opět vyjdou  koledníci, aby 
lidem popřáli šťastný nový rok, zazpívali koledy a při tom poprosili 
o příspěvek do zapečetěné pokladničky s logem Charity ČR. Výtěžek 
Tříkrálové sbírky je určen na pomoc těm, kteří si sami pomoci nedokáží 
z důvodu stáří, nemoci či jakohokoli hendikepu.  

KOLEDOVÁNÍ BUDE PROBÍHAT 
VE DNECH 5. 1. – 12. 1. 2019 
Žehnání koledníků a vedoucích skupinek bude 
v naší farnosti v pátek 4. ledna 2019, při večerní 
bohoslužbě ve farním kostele v Morkovicích.  

Děkujeme

TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 2019

KLUB  ČESKÝCH TURISTŮ MORKOVICE 
POŘÁDÁ

V PONDĚLÍ  31.12. 2018

SILVESTROVSKÉ SETKÁNÍ
U SVATÉ ANNY

Odchod: ve 13,00 hodin od restaurace Mezi stromy
Trasa: 8 km

Špekáček a poleno dřeva s sebou.
Setkání se koná za každého počasí.

Milovníky přírody a pohybu zvou pořadatelé.

TURISTICKÉ SAVOIR VIVRE
• Chovejte se tiše a neznečišťujte okolí odpadky,
• V přírodních rezervacích se pohybujte pouze po značených 

trasách,
• Netrhejte a neničte rostliny,
• Neplašte zvěř, neničte hnízda, vejce, hnízdiště, nory, mrave-

niště a lesní podlaží,
• Nevjíždějte motorovými vozidly do lesa a na louky,
• Na turistických cestách se chovejte slušně, nekuřte a nepijte 

alkohol,
• Přátelsky zdravte kolem jdoucí,
• Nerozdělávejte oheň v lese a 100 m od jeho hranice,
• Važte si všeho, co vás obklopuje – uvidíte-li, že někdo ničí 

přírodu nebo turistickou infrastrukturu, ihned ho napomeňte.

Děkujeme!
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Fotbalový klub 
Morkovice 

děkuje všem svým členům, 
sponzorům, fanouškům 

a hráčům za jejich přízeň,  
podporu a práci pro klub 

v roce 2018.
Nejenom jim, ale všem 
občanům našeho města 

přejeme 
klidné Vánoce a do nového 

roku 2019 mnoho štěstí, 
zdraví a úspěchů.

Mládež farnosti Morkovice Vám p eje hojnost Božího požehnání do Nového roku!
D kujeme za p íze  a t šíme se na další spole né akce v roce 2019!

Farnost Morkovice

Farnost Morkovice ve spolupráci s Košíká ským muzeem Morkovice
 Vás srde n  zve na 

Živý Betlém

24. prosince 2018  p ed Košíká ským muzeem

Program:
15:00 mše svatá pro d ti

16:00 Živý Betlém a zpívání koled p ed muzeem
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Zve všechny zájemce o pobyt v přírodě
Na tyto akce I. pololetí 2019
12. 1.  VÝROČNÍ  SCHŮZE KČT výbor
26. 1.   ZMRZLÉ  HANÁK Blešová Petra
9. 2.   PŘEROVSKÁ  ROKLE  Staňová J.
23. 2.  BĚŽKY Bayerová V.
9. 3.  ŠVÁBENICKÉ  RYBNÍKY Churá O.
23. 3. VĚTRNÍKY U LETONIC Pásková K.
6. 4. DEN ZEMĚ – ÚKLID U STRAŠNÉ  výbor
27. 4. MORKOVSKÉ  VÉŠLAP výbor

Po delší době jsme se rozhodli uspořádat pobyt v podobě pro-
dlouženého víkendu pro turistiku chtivé nadšence a myslím, že 
nelitujeme. Parta deseti turistů jsme se vydali odpoledním vlakem 
do Starého Města pod Sněžníkem. Večerní příjezd nám zpříjemnila 
večeře a čisté turistické ubytování v penzionu Národní dům. Druhý 
den ráno jsme se vydali na Kralický sněžník, počasí slunečné, na 
podzimní túru jako dělané. Čekalo nás zhruba 20 kilometrů, které 
jsme zvládli v naprosté pohodě. Krásné výhledy, ještě lepší přestávky 
na svačinky a místy borůvky k občerstvení. Cestou jsme se zastavili 
u Pramene Moravy, postáli u symbolu „kraličáku“ slůněte a viděli 
zbořenou rozhlednu na vrcholu. 

Další den jsme naplánovali trasu druhým směrem a to na Pa-
prsek. Počasí trošku chladnější, pofukovalo, ale to nás neodradilo. 
Cesta byla příjemná, louky, lesy, kopečky a kopce a odměnou nám 
byl výstup na Paprsek. Po zhruba dvouhodinovém výšlapu jsme se 
občerstvili a rozdělili na dvě skupiny. Jedna se vydala zpět do Starého 
Města a druhá na další výstup k Medvědí boudě, na Chlupenkovec 
a dále ke Kunčické hoře a odtud zpět do místa pobytu. Ušli jsme 
krásných 17 -21 kilometrů, každý dle své kondice. Večer jsme po-
seděli a zavzpomínali na různé akce, které se konaly v přechozích 
letech až se nám slzy smíchu kutálely po tváři.  Poslední den pobytu 
jsme se vydali na dopolední túru po pěchotních srubech, kterými 
je tato oblast poseta. V domnění, že se jen pokocháme venkovním 
pohledem, jsme byli překvapeni, že jsme narazili na průvodce, který 
nám ochotně ukázal i vnitřní vybavení srubu. Šikli jsme se zrovna 

KLUB ČESKÝCH TURISTŮ MORKOVICE

Víkendový pobyt Jeseníky 27. 9.- 30. 9. 2018

Vánoce na ZUŠce

11. 5. LITOVELSKÉ  POMORAVÍ  Kroutilíková V.
25. 5. MIKROREGIONEM  MORKOVSKA Churá O.

7. – 9. 6. TŘÍDENNÍ  POBYT  V HORÁCH Blešová P.
29. 6. KRALOVEC – ROZHLEDNA  Pásková K.
13. – 20. 7.  BROUMOVSKO Dostálová, Blešová
 PRÁZDNINOVÁ  VYCHÁZKA Churá O.

Podrobný popis aktuální akce ve vývěsce na Náměstí Morkovice.
Účast veřejnosti vítána.

na 80. výročí Mnichovské dohody a věcí znalí odborníci nám něco 
řekli k historii těchto srubů. Poté už nás čekal jen návrat k obědu 
a cesta vlakem zpět domů. 

Víkendovku jsme zhodnotili jako velmi zdařilou akci, počasí 
překrásné, výhledy a ty „PANORAMATA“ byly největší odměnou jaké 
se nám mohlo dostat. Nachodili jsme krásné kilometry a s úsměvem 
na tváři se vrátili domů. Stálo to za to! Těšíme se příště.

Za KČT Petra Blešová

VÁNOČNÍ KONCERT – neděle 16. 12. 2018 v 15:00, víceúčelový sál
Zdravím čtenáře tohoto zpravodaje! Přijměte pozvání na naše nejen vánoční koncertování. Přeji nám všem klidné, radostné a v kruhu 

těch nejbližších prožité Vánoce. Díky také těm, se kterými jsme během uplynulého roku úspěšně spolupracovali! Pohodový rytmus, klidné 
tempo a úsměv do nadcházejícího roku přeje

       za žáky a učitele Vojtěch Ludík
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Dva měsíce prázdnin jsou za námi a my se svými spolužáky 
a kamarády setkáváme nejen na školních chodbách či v lavicích, ale 
i na prvních hasičských schůzkách. Čeká nás několik důležitých zá-
vodů, proto se hned pouštíme do pilného trénování.

Jeden z těchto závodů se konal na domácí půdě v Morkovicích. 
Již po třinácté náš sbor pořádal závod požárnické všestrannosti. 
V sobotu 29. 9. si za krásného slunečného počasí přijeli poměřit své 
síly mladí hasiči z blízkého i vzdálenějšího okolí. I když se letos na start 
postavilo méně hlídek než v minulých ročnících, 18 hlídek v kategorii 
mladších a 24 hlídek starších, konkurence byla velká. Po nezbytné 
prezentaci mohlo být odstartováno. Závodníky na trati dlouhé asi 
2,5 km čeká 6 kontrolních stanovišť tentokrát v pořadí střelba, požární 
ochrana, základy první pomoci, uzly, topografie a překonání překážky 
na vodorovném laně. Od jiných závodů požárnické všestrannosti se 
ten náš liší právě tratí, kdy jeho určitá část vede přímo městem.

Po doběhnutí, nezbytném vydechnutí a posílení dobrou svači-
nou všichni netrpělivě sledují průběžné výsledky. Když jsou sečteny 
všechny časy a trestné body, nic nebrání vyhodnocení. Pro všechny 
účastníky byla připravena sladká odměna a prvních pět hlídek bylo 
oceněno pohárem, medailemi a krásnými věcnými cenami.

A jak to dopadlo pro naše závodníky? V kategorii mladší star-
tovaly 3 hlídky. Hlídka č. 12 (Tomáš Navrátil, Jakub Hlouš, Gabriela 
Vlčková) obsadila 2. místo, hlídce č. 14 (Martin Karásek, Karolína 
Valouchová, Tereza Dobiášová) patřilo 9. místo a hlídka se startovním 
číslem 13 (Adina Sklářová, Jana Gajdůšková + 1 hoch ze Zdounek) si 
doběhla pro 13 místo.

V kategorii starší byly naše hlídky opravdu úspěšné. Hlídka 
č. 6 (Jan Pospíšil, Natálie Navrátilová, Vít Vymazal) si odnášela zlaté 
medaile, hlídka č. 7 (Anna Bayerová, Natálie Podrazilová, Pavlína 

Blíží se nám konec roku a s tím i Vánoční svátky. K Vánocům 
neodmyslitelně patří zdobení stromečku, vyrábění betlému, pečení 
cukroví, rozdávání dárků, přejídání kaprem s bramborovým salátem. 
Také k nim patří i dobrá nálada, setkávání se celých rodin, klid a po-
hoda. Následně po vánocích nás čeká konec roku, který je samozřejmě 
spjatý se silvestrovskými oslavami. 

Se vším, co nás čeká, se pojí i rizika, a to rizika požáru. Dávejte 
prosím pozor při zapalování svíček na adventním věnci, na štědrove-
černím stole apod . Počínejte si tak, aby od svíčky nemohl vzniknout 
požár. V nejlepším případě používejte kvalitní nehořlavé svícny, které 
i při převržení nebo roztavení svíce nezpůsobí neštěstí a Vánoce se 
nestanou katastrofou. V žádném případě opět nesmíme zapomínat, 
že zákon o požární ochraně č. 133/1985 Sb. nám ukládá povinnost 
učinit odpovídající opatření proti vzniku a šíření požáru. Riziko 
požáru nehrozí jen od svící, ale i od osvětlení vánočního stromečku. 
Používejte jen originální testované osvětlení. 

Ještě nebezpečnější jsou silvestrovské oslavy, kde je riziko vzniku 
požáru, z důvodu ohňostrojů, velké. Není to ale vše. Hrozí nám i riziko 
poranění při výbuchu pyrotechniky. Nejlepší minimalizací rizika je 
sledovat jen profesionální ohňostroje, ale pokud se do pyrotechniky 
pustíte sami, tak dodržujte určitá pravidla.
Vždy:
• kupujte pouze originální pyrotechniku,
• postupujte podle návodu výrobce,
• zkontrolujte okolí a vypouštějte jen na volném prostranství 
 (v nejlepším případě směrem do polí).

Vážení spoluobčané všem Vám přeji příjemné a krásné prožití 
svátků vánočních, bohatého Ježíška, mnoho štěstí a zdraví do nového 
roku 2019. 

Bc. Pavel Krejčí
preventista SDH

Podzimní branný závod v Morkovicích

Nový ročník hry Plamen byl odstartován! Konec roku a s ním spjatá rizika

Hřejivé sluníčko a stále teplé počasí nám připomíná spíše léto, 
ale kalendář nás utvrzuje, že je tu opravdu měsíc říjen. S novým 
školním rokem, začíná i nový ročník hry Plamen. Jeho zahajovací 
částí je závod požárnické všestrannosti. Letos se konal 13. října 
v Šelešovicích. Mimo „braňáku“  je pro závodníky připravena i tech-
nická disciplína - požární útok CTIF.

Po chladném ránu, nakonec celou sobotu příjemně hřálo sluníčko. 
A musíme přiznat, že nejen díky němu jsme se pěkně zapotili. Nej-
dříve jsme se dali do plnění útoku CTIF, průběžné výsledky vypadaly 
nadějně. Na braňáku jsme startovali jako jedny z posledních hlídek. 
Cílem bylo, trať závodu uběhnout v co nejkratším čase a pokud možno 
všechny disciplíny splnit co nejlépe, bez trestných bodů. Jednotlivé 
úkoly jsme pilně trénovali a mohli si je vyzkoušet na našem branném 
závodě, který byl velkou generálkou. O to netrpělivěji jsme čekali do 
pondělí na zveřejnění výsledků.

A čekání se vyplatilo. Mezi 11 hlídkami v kategorii mladší nám 
v ZPV patří 3. a 7. místo a v útoku CTIF z 5 družstev místo 2.

V kategorii starší jsme letos sestavili dva týmy. Týmu 
„A“ se podařilo vybojovat v ZPV krásné 1. a 3. místo. Stejný 
úspěch se opakoval i na útoku CTIF. I tady nám z 11 družstev 
patřilo místo 1. Hlídce týmu B se podařilo vybojovat 17. místo. 
Na útoku CTIF nenastoupili.

Po sečtení všech umístění dle pravidel do jarního kola postupu-
jeme z výborných pozic. Mladší z průběžného 2. místa, starší „A“ z 1. 
místa a starší „B“ pro chybějící disciplínu z místa 13.

Velmi úspěšné zahájení hry Plamen pro ročník 2018/2019 je 
tedy za námi. Je to však jen začátek a nás čeká spousta tvrdé práce a 
mnoho hodin tréninku, tak nám držte palce!

Mgr. Lenka Stojanová
členka SDH Morkovice

Hudečková) medaile stříbrné. 6. místo patřilo hlídce č. 8 (Eliška Ba-
lážiová, Štěpán Savčák, Daniel Vlček), 20. místo obsadila hlídka č. 10 
(Matěj Štěpánek, Eliška Kneblová, Ema Medková) a 21. místo hlídka 
č. 9 (Milan Karásek, Radek Obdržálek, Josef Havliš).

Velké poděkování patří nejen samotným účastníkům, ale 
i rozhodčím, kteří spravedlivě posuzovali všechny výkony, Zlínskému 
kraji a městu Morkovice za finanční příspěvek, v neposlední řadě 
i organizátorům za skvěle připravený závod.

A my si spokojeně můžeme říct: „Tak za rok zase ahoj v Mor-
kovicích“.

Mgr. Lenka Stojanová
členka SDH Morkovice
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,,Nechej už těch sladkostí, budou se ti kazit zoubky.“ Nebo: 
,,Koupím ti čokoládku, když budeš hodný, hodná.“

Hezký den, vážení a milí. Dnešní „Zpáteční lístek“ jsem koupil 
především dětem, neboť těm jsou mé vzpomínky na kuchyni mé ba-
bičky, věnovány. Je pravdou, že mé dětství se odehrávalo v posledních 
letech války a v dalších, po té strašné světové katastrofě. V té době 
nebyly možnosti  stravování rodin takové, jako jsou dnes. Přesto rodiče 
udělali vše, aby jejich ratolesti nestrádaly a měly vždy potřebnou krmi 
před sebou na talíři. 

Nechci tajit, že moje milovaná maminka měla vždy i něco jiného 
než jen potřebné jídlo pro svého synka. Byly to i sladkosti, i když 
poněkud v menším množství, než je obvyklé v dnešní době. A pokud 
bylo v obchodech ovoce, vždy bylo na stole.

Já ale chci dnes vniknout do jiné kuchyně. Do kuchyně mé slížan-
ské babičky. V čem byla kuchyně jiná, než kuchyně maminek z města?

Především většina jídla pocházela z vlastního hospodářství. Ať 
bylo malé, větší, či velké, vždy se na dvorku procházely slepice. Ty byly 
pro babičku těmi nejdůležitějšími tvory. Každý den sbírala babička 
vajíčka ve slámě na „hůře“ a připravovala je třem malým dětem na 
různé způsoby. Já měl nejraději vajíčko „na hniličku“, jak jsem nazýval 
vařené vejce, kdy po odstranění skořápky z jednoho jeho konce, jsem 
mohl dovnitř vsunout malou lžičku a pak tekoucí, podotýkám, již 
vařený obsah, dobře posolený vybírat a jíst.

Podobnou péči, jako slepicím, poskytovala babička také králíkům. 
Hlavně pro jejich jemnou srst, kterou posílala do jednoho závodu, kde 
z ní upředli angorskou vlnu. Z té pak maminka i babička pletly pro 
děti teplé svetříky, šály a rukavice. Poskrovnu byl chov králíků využit 
na sváteční jídlo, jako byly hody, narozeniny, či jiné slavné dny v roce.

Ve chlívku přebývala také koza. O své nejmilejší „Rohaté“ a její 
kamarádce „Micce“ jsem vám již psal. Spolu s kravičkou „Malenou“ 
mi denně dávaly chutné mléko. Pak tu byly kachny, husy. Z těchto 
tvorů moc toho nebylo. Tito domácí příslušníci sloužili úplně na něco 
jiného. Proto bylo u babičky nadýchaných „polštářů“ a „duchen“ dost.

Samozřejmou činností babičky v předjaří, byla příprava sazenic 
nejrůznější zeleniny, bylinek a květin. Bylo toho potřeba hodně, pro-
tože, jak tušíte, při vaření používala převážně to, co sama vypěstovala. 
Vyndala také květináče s petrželí a pažitkou, které mezi okny sloužily 
v zimě k obohacení nudlových a bramborových polévek, maštěných 
vepřovým sádlem.

A když se objevily v teplých dnech rostliny, které bylo možné 
využít ke zpestření jídelníčku, bylo po starostech. Tím myslím kopřivy, 
sedmikrásky, a také pampelišky. Bylo toho jistě víc, ale základ vitamínů 
byl již v pokrmech. Fialky byly oblíbené nejen pro svou vůni, ale někdy 
se objevily na stole uvařené s cukrem ve tvaru modrých cukrátek. 
Listové růžice sedmikrásek a květy se upravovaly jako salát s cibulí, 
dochucený citronovou šťávou, ovšem, když byl k dispozici citron, 
solí a trochou pepře. Pampelišky přidávala babička do bramborového 
salátu a do polévek. Nepamatuji si, zda jsem jedl plovoucí květy na 
hladině, ale vypadalo to pěkně. Pampelišky byly také v nádivce, často 
s mladými kopřivami.

Milí přátelé! A ten chléb! Kulatý bochník s popraskanou kůrkou. 
To bylo něco. Dříve pekla babička chléb doma v peci. Později babička 
dávala syrové těsto do podlouhlých „slaměnek“ a někdo z dospělých 
vše na „tragači“ zavezl k pekaři upéct. Přiznávám se, že kůrka, která 
odstávala od hotového chlebového těla, byla nadmíru chutná, takže 
se stávalo, že některý chléb po mé prohlídce vypadal jako ozobaný od 
ptáků. A když mluvím o chlebu, tak nejraději jsem jej mazal sádlem 
a přikusoval kvašenou okurku, zvanou „kvašák“. Vylovil jsem si ho 
z malého soudku po odkrytí dřevěné poklice, zakousl jsem se do vrstvy 
vepřového sádla a pak kousl do kvašáku. Kyselá voda z něj vystříkla 
na všechny strany. To byl tedy požitek!!

A vy starší, pamatujete ty pravé, na žhavé plotně připravené 
„zemčatníky“? Obyčejné bramborové placky s mákem? A ještě teplé?

A vše se zapíjelo mlékem. Kromě toho byla vždy v konvici při-
pravena domácí vychlazená malinovka, samozřejmě, že jen v sezoně 

Zpáteční lístek: Babiččina kuchyně

růstu tohoto lahodného ovoce. A pak vám ještě prozradím, co jsem 
pil v době žní. Už jsem o tom psal v jednom svém „Zpátečním lístku“, 
ale rád se pochlubím ještě jednou. V tu dobu, když nastala doba žní 
a všichni dospělí pracovali na poli, musel někdo vykonávat cestu na 
pole s úkolem přinést žíznivým žencům chladivý mok na osvěžení. 
To bylo vždy připraveno v konvičce v chladné komoře. Já se vždy 
přihlásil, že důležitý nápoj na pole přinesu. I když byla nádoba pro 
dítě dost těžká, mně to nevadilo, protože uvnitř bylo červené rybízové 
víno, silně ředěné vodou. 

Asi proto mám rád víno i dnes. Samozřejmě již neředěné.
Co znamenala pro mne babiččina kuchyně? Samé dobroty, 

i když v době poválečné mnohých dobrot nebylo. Vzpomínám na ty 
nadýchané buchty s mákem, nebo plněné ovocem, které zrovna zrálo 
na stromech v zahradě.

Vášnivě jsem miloval také „světlé kafíčko“. Melty a cikorky bylo i 
po válce dost a s trochou mléka bylo kafíčko na světě. Babička tvrdila, 
že melta je zdravá a ona opravdu byla. Vždyť to byla pomletá směs z 
čekanky obecné, cukrové řepy, ječmene a žita. Vidíte? Zase vše, co nám 
příroda dala. A cikorka? Opět pražený kořen zázračné čekanky obecné.

Bylo toho mnohem víc. Bylo to vždy jídlo jednoduché z do-
stupných potravin. Jako děti jsme nebyly rozmazlené. Ani jsme být 
nemohly. Supermarkety neexistovaly, cizí nápoje netekly. Tučná jídla 
z „K.F.C.“ nebo z „McDonald´s“ nedělala z dětských tělíček tlouštíky. 
Vše bylo zdravé, jednoduché a chutné. A k tomu bylo vždy dostatek 
pohybu na čerstvém vzduchu.

Vy, starší, vzpomeňte si na jídla babiček s nostalgií a vy, mladí, 
zkuste také něco pojíst, co už dnes nemáte tak rychle k dispozici.

  Tak zase někdy, milí přátelé. Váš. Ing. Mirko Králík

Šňůry na prádlo? 
Ne, to jsou optické kabely!

Podívali jste se v nedávné době k obloze? V některých 
místech města jste si mohli všimnout něčeho nového, co 
vypadá jako šňůra na prádlo, která vede mezi domy, stromy, 
přes hřiště, přes cestu. Škoda jen, že je tak vysoko a nedá se 
na ni pověsit prádlo :-) 

Ne, nejedná se o šňůry na prádlo, ale o kabely s op-
tickými vlákny pro kamery a rychlý přenos dat (internet, 
video a další). 

V posledních týdnech rostou převěsy v našem městě 
jako houby po dešti. Popravdě se mi to vůbec nelíbí. Proto 
jsem se rozhodl zjistit od města více informací.

Chcete vědět víc? Zajímají vás souvislosti? Máte na 
to názor? Napište mi prosím na e-mail jan.chury@stepr.cz

Jan Churý
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Čtvrté ročníky naší školy se v dějepisné části vlastivědy začínají 
učit o historii naší země od samého počátku - tedy od pravěku. Proto 
jsme žáky do tohoto tématu zasvětili Nocí v pravěku. 

Na začátku akce k nám přišel p. Karel Polášek,   který žákům 
a teď již pravěkým lidem, pověděl něco málo o pravěku a především 
jim ukázal vykopávky nalezené v blízkosti Morkovic. 

Součástí programu Noci v pravěku bylo také sestavení tlup 
(skupin žáků), které vznikly promícháním žáků ze tříd 4. A  a 4. B. 
Tlupy se pojmenovaly např. Lofci, Mamutí šestka, Zlomení noha... 
a hra mohla začít. Každá tlupa musela plnit 5 úkolů, po jejich splnění 
dostala šifru, která oznamovala, kde se nachází schovaný poklad. Ten 
nakonec tlupy společně vyhrabaly z písku! Co to bylo za poklad? Byly 
to bonbóny a hlavně špekáčky. 

Na školní zahradě si tlupy špekáčky opekly, dostaly i výbornou 
pizzu, kterou nám zaplatil sponzor, jemuž tímto velmi děkujeme, 
a hrály pravěké hry. 

Po setmění se tlupy přemístily do tříd, kde si připravily spaní. Na 
závěr večera malovali pravěcí lidé na zdi a tvořili si náhrdelník. Po dlou-
hých zaháněních se nakonec pravěcí lidé zabalili do spacáků a usnuli. 

Druhý den ráno, tedy v sobotu, posnídali a vyrazili s novými 
zážitky domů. 

Podařilo se nám vydat první číslo školního časopisu v tomto 
školním roce. V elektronické verzi si jej můžete přečíst na stránkách 
školy. Huráááá! 

Zároveň máme zprovozněny webové stránky, kde ukládáme 
všechny příspěvky, které se k nám dostanou. Klikněte na https://
zsmorkovice.wixsite.com/skolnicasopis Huráááá!

Redakční rada je málá, ale výkonná. Každý z nás si vymyslel svého 
avatara. Avataři se pak stávají hlavními hrdiny našich vymyšlených 
příběhů v rubrice Počteníčko. 

Najdete zde ale i vtipy, zajímavosti ze světa technologií, komiksy, 
zprávy o činnosti žákovského parlamentu a ekotýmu. Výsledky žá-
kovských anket, rozhovory a reportáže.

Rádi mezi sebou přivítáme další členy redakční rady nebo 
i přispěvatele.

Mgr. Jana Teriaki

V rámci historického kroužku jsme se 
zapojili do komiksové soutěže Bohouš a Dáša 
mění svět s podtitulem „Co pro mne zname-
ná demokracie.“ Tudíž téma, které se dalo 
uchopit z mnoha stran. Žáci si mohli vybrat 
jakým způsobem námět ztvární. Připravili 
si nejprve scénář komiksu, který potom vý-
tvarně přenesli na papír. Celkem se za naší 
školu posílaly tři výtvarné práce – autorek 
Jany Bazalkové a Adély Chovancové (obě 
z 6. C), Marie Horákové a Veroniky Handlové 
(obě z 8. B) a Jana Havliše (7. C). Do soutěže 
jsme se přihlásili i v loňském školním roce, ale 
úspěch jsme neslavili. O to větší překvapení 
bylo, když přišel email a dopis s tím, že se 
děvčata z 8.B, Marie Horáková a Veronika 
Handlová umístila na krásném druhém místě 

Dívky si vymalovaly druhé místo v celorepublikové soutěži

Noc v pravěku

Školní časopis nezahálí

v kategorii II. stupeň. Holky byly pozvané na 
slavnostní vernisáž a předávání vyznamenání 
do Prahy. Takovou příležitost jsme si nena-
chaly ujít a v pondělí 12. listopadu jsme se 
vypravily do Prahy. Vernisáž oceněných prací 
se konala v Jindřišské věži. Zde si děvčata 
převzala diplomy a upomínkové předměty 
z rukou porotců a po vyhlášení se zúčastnila 
komiksové dílny, kterou vedla výtvarnice 
Barbora Šalamounová. Dle reakcí dívek sou-
dím, že se jim tento workshop líbil a načer-
paly nové zajímavé zkušenosti a dovednosti 
k tvorbě dalších komiksů. Tímto bych jim 
chtěla pogratulovat, popřát do budoucna 
spoustu dalších úspěchů a poděkovat za pří-
kladnou reprezentaci školy.

Mgr. Eva Bánská

Tímto bychom chtěli poděkovat všem pravěkým lidem, kteří 
s námi spolupracovali a věříme, že se jim Noc v pravěku líbila. 

Praučitelky a praasistentky čtvrtých tříd
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vstoupilo do nové sezóny 2018-2019 
a čítá 35 maminek s dětmi, rozdělenými 
do herny či kroužků (šikulka – tvoření 
a klubíčko-cvičení) dle stáří a šikovnosti 
dětí, ale také dle ochoty maminek přijít 
do společenství jiných maminek a stejně 

starých dětí a něco s nimi podniknout a zažít. Zkrátka jim dopřát 
rozvoj v kolektivu. 

Máme za sebou 3 velké akce:
1) Táborák – „seznamovák“, 3. 10. na zahradě ZŠ – letos poprvé. 
Zúčastnilo se ho 13 dospělých a 17 dětí.
2) Lampionový – „dušičkový“ průvod, 31. 10. v podvečer – již tra-
diční akce s občerstvením a zpěvem u rybníka Ovčáček a s ukončením 
na hřbitově. Účast – 24 dospělých a 26 dětí.
3) Focení s Kamčou – tradice už 4 roky. Na vánoční focení přišlo 
postupně do herny Sluníčka 34 dospělých se 42 dětmi. Díky Kamčo 
a díky všem zúčastněným.

Veselé vánoce a šťastný a požehnaný rok 2019 
přeje teta Maruška

Čím žije Mateřská škola na podzim

Podzim nám nabízí spoustu inspirace pro práci a realizaci činností 
v mateřské škole. Každoročně se snažíme do těchto aktivit zapojit 
i rodiče pořádáním společných akcí. Jako příklad zde uvádíme dvě 
společné akce tříd Notiček a Pastelek.

Krásné teplé počasí „babího léta“ nám umožnilo, abychom se 
společně s rodiči ze třídy Notiček vypravili na podzimní vycházku, 
tentokrát po stopách skřítka Podzimníčka. Vyznačená trasa vedla 
krásně zbarvenou přírodou, na níž nás čekala spousta úkolů, které 
děti zvládaly. Za asistence a pomoci svých rodičů určovaly podzim-
ní keře a stromy, vyhledávaly plody, které k nim patří, zkoumaly 
hmatem, co se skrývá v nedaleko rozvěšených pytlíčcích. Když drak 
poztrácel pentličky, pokusily se je s rodiči zpátky přivázat tam, kam 
patří. Rozlouskly i podzimní hádanky a zahrály si pdzimní hru. V cíli 

čekal děti i rodiče skřítek Podzimníček, který se jim schoval. A protože 
hledání Podzimníčka nebylo dlouhé, měl pro šikovné děti za odměnu 
překvapení v podobě podzimních omalovánek a podzimních zvířátek, 
která si odnášely všechny zúčastněné děti domů. Děkujeme všem 
rodičům, kteří si našli čas, a vypravili se s námi do přírody a strávili 
tak příjemné odpoledne se svými dětmi.

Ve třídě Sluníček jsme využili plodů podzimu, a všech krás, 
co podzim nabízí, ke tvoření. Na tvořivé odpoledne se rodiče zodpověd-
ně připravili. Přinesli si spoustu materiálů a originální nápady. Spolu 
s dětmi se hned pustili do práce a vytvořili krásné podzimní dekorace. 
Děkujeme rodičům, že svým dílem přispěli k tomu, že ze všech koutků 
naší třídy na nás dýchá podzimní příroda.

 za kolektiv učitelek MŠ Skácelová Dagmar
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My - žáci 4. tříd jsme spolu se svými p. učitelkami a asistentkami 
využili v minulém týdnu pěkného počasí a navštívili jednu z nejkrás-
nějších zahrad v České republice - Květnou zahradu. 

Je to opravdu zahrada v květu, zahrada se spoustou zajímavých 
historických stavebních památek, zahrada plná zábavy i poučení. Vyšli 

Dne 2. 11. se žáci 7. tříd ZŠ Morkovice a Střílky zúčastnili hudební 
exkurze do Prahy. 

Viděli jsem budovu Státní opery, Novou budovu Národního 
divadla a Starou budovu krásně zářící po nedávno skončené gene-
rální opravě. Vyfotili jsme se u sochy Svatého Václava a připomněli 
si důležitost jeho osoby pro hudbu ve Svatováclavském chorále. 
U Prašné brány se nachází muzikálové divadlo Hybernia – divadlo, 
které je v prostorách bývalého františkánského kostela a Obecní 
dům se Smetanovou koncertní síní. Odtud už byl jen kousek ke 
Stavovskému divadlu, místu kde zněla Mozartova hudba za skla-
datelovi přítomnosti a také poprvé naše státní hymna Kde domov 
můj. Hned po straně divadla je budova Karolina a o pár metrů dále 
Staroměstské náměstí se symboly 27 křížků po popravě 27 českých 
pánů v roce 1621. Jeden z nich patřil i renesančnímu vzdělanci, 
cestovateli, muzikantovi a skladatelovi v jedné osobě Kryštofu 
Harantovi z Polžic a Bezdružic. Naproti tomuto místu se tyčí věže 
Týnského chrámu, kde máme nejstarší původní varhany v Praze. 
41 let zde byl varhaníkem v době baroka Josef Ferdinand Norbert 
Seger – učitel Jana Jakuba Ryba. Prošli jsem také kolem Klementina, 
kde najdeme ve velké knihovně spoustu hudebních památek. Ukázali 
jsme si, kde sídlí Taneční a hudební konzervatoř, mezi  budovami 
škol byl cíl naší cesty Rudolfinum. 

Květná zahrada - památka UNESCO (Poznáváme náš region)

Výlet do Prahy s návštěvou Rudolfina

jsme si na vyhlídku nad kolonádou - nádhera, spočítali její antické so-
chy a pilíře, nakreslili a napsali spoustu obrázků a nápisů do kamínků, 
prohlédli si Rotundu, proběhli se v bludištích, pozorovali lekníny i žáby 
na nich sedící, pochovali králíky z Králičího kopce... Bylo to super! 

Čtvrťáci ZŠ Morkovice

Česká filharmonie, která zde sídlí, pořádá v této nádherné budově 
již řadu let velmi úspěšné edukační programy pro děti od mateřský 
školek přes základní školy až po středoškoláky a to formou výchov-
ných koncertů, ale i aktivních tvůrčích dílen. Díky snížení jízdného 
právě pro děti se tyto programy stávají i nám z Morkovic dostupné. 

Proto jsme chvilku, která nám zbývala do hudebního programu 
strávili v Art parku – tvůrčím prostoru se spoustou možností si 
umělecky vyhrát. Děti se zde zabavily nejen stavěním z dřevěných 
kladek, ale také si vytvořily stínohry hry a přenášení obrazů na stě-
nu pomocí různorodých kaleidoskopů s možností dotváření pozadí. 
Na stěně určené pro malování přibyl mimo jiné nápis MORKOVICE 
a STŘÍLKY. Jiné děti využily čtení a audio-programu na panelech 
herny o umění a mnozí svůj čas zde strávily uměleckým převlékání 
kostýmů se záznamem na zdejší tablet. 

Čas nám uběhl neuvěřitelně rychle a již nás čekal program Česká 
filharmonie nabídnutý speciálně naší škole -  workshop s názvem Sklá-
dání na přání. Děti si vybrali téma Čeho se nejvíc bojím pod vedením 
skladatele Slávka Hořínka a hudebního pedagoga Jana Kyjovského. 
V programu jsme měli možnost si na vlastní kůži vyzkoušet tvůrčí 
principy hudby, co skladatele inspiruje, jak zvukové podměty, které 
slyšíme všichni stejně, můžeme různorodě zpracovat. Vysvětlili jsme si 
čeho se nejvíc bojíme, proč se toho asi bojíme. Pomocí snadno vyrobi-
telných rytmicko melodických nástrojů jsme si zahrály na skladatele, 
hudební režiséry, herce a muzikanty, kdy jsme v závěru programu vy-
tvořili ve dvou skupinách 2 originální hudební díla na  téma STRACH. 

Pak jsme se vydali do galerijní části Rudolfina. Prohlédli jsme si 
výstavu soudobého umělce Petra Písaříka, kde bylo nutné více vnímat 
citem než běžným vizuálním pozorováním. Podívali jsme se takto i do 
pracovny Tomáše Garrigua Masaryka a připomněli si tak, že v době 
první republiky Rudolfinum bylo „ ve službách republiky“ a sídlila zde 
poslanecká sněmovna.Čekala nás i plavba po Vltavě v rámci prohlídky 
muzea Karlova mostu. 

Zbývaly poslední minuty našeho pobytu v Praze, proto jsme 
využili rychlého přesunu metrem na Hlavní vlakové nádraží, odkud 
jsme Leo Expresem v 17:10 odjeli plni dojmů hudebních i nehudeb-
ních zpět domů. 

Mgr. Marie Sobotková
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Uspávání Broučků ve třídě Sluníček

Zlepšováni podmínek pro pobyt dětí děti 
v naší mateřské škole

Netradiční světélkový průvod si v podvečer 7. 11. 2018 užily děti z 
MŠ Morkovice ze třídy „Sluníček“ spolu se svými rodiči a příbuznými. 
Celou akci pod názvem „Uspávání Broučků“ připravily za pomoci přátel 
a starších dětí jejich paní učitelky - Janička a Eliška. Děti se cestou po-
tkaly s vodníkem, vílami a ježibabou, zpívaly, plnily jednoduché úkoly, 

O letošních prázdninách byla provedena obnova podlah ve třídě Berušek. Došlo k vylití nové podlahy a položení moderní PVC krytiny 
v prostorách třídy a šatny. Interiér oživily nově zakoupené koberce a vymalování všech místností pro nejmenší děti. Školní rok 2018-19 tak 
Berušky zahájily v pěkném, útulném prostředí.

                                                                             Skácelová Dagmar, učitelka MŠ

tančily a uložily broučky k zimnímu spánku. Závěrem dostaly sladkou 
odměnu. Účast dětí i dospělých byla hojná a akce se všem moc líbila. 
Mockrát děkujeme všem zúčastněným za ochotu a krásný zážitek. 

Rodiče dětí
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Ve středu 10. října jsme se vypravili na jednodenní výlet do hlav-
ního města Maďarska, do Budapešti. Plný autobus vyjel z Morkovic 
ve velmi brzkou ranní hodinu a to ve 4 hodiny ráno. A ačkoliv to není 
obvyklá doba, kdy děti vstávají, únava na nich nebyla příliš znát. O to 
víc na nich bylo vidět nadšení z cesty a následné návštěvy Budapešti. 

Po nezbytné kontrole pasů jsme vyjeli směr Brno a dále pokra-
čovali ke slovenským hranicím. Přejezd přes Slovensko většina z nás 
zaspala a kdyby nás pan průvodce neupozornil, tak bychom si ani ne-
všimli, že jsme již na území Maďarska. Do Budapešti jsme přijeli kolem 
půl desáté, zdolali jsme ranní dopravní špičku a než jsme se nadáli, už 
jsme vystupovali v té starší části města, v Budíně. S panem průvodcem 
jsme se vydali na dvouhodinovou komentovanou prohlídku, při níž 
jsme viděli Královský palác se střídáním hradní stráže, archeologické 
vykopávky, Prezidetský palác, Matyášovu fontánu, gotický chrám 
svatého Matyáše, nedaleké rybářské bašty a sochu svatého Štěpána, 
který je pro Maďary stejně důležitý jako pro nás svatý Václav. Zde 
proběhlo první krátké zastavení k individuálnímu programu. Někteří 
si nakoupili dárky pro rodiče, jiní se občertsvili, další se šli podívat 
na interiér chrámu sv. Matyáše nebo obdivovali pohled na Dunaj. 

Druhým zastavením byla mladší část města – Pešť. Ta byla až do 
18. století pokrytá lesem. V současné době je zde k obdivování řada 
památek. Prvním místem, které nám pan průvodce představil bylo 
Náměstí hrdinů a Památníkem Milénia, kde jsou vyobrazeni v podobě 
soch všichni významní panovníci v historii Maďarska. Naše kroky pak 
dále směřovaly k Vajdahunyádskému hradu a soše Anonyma. Odtud 
jsme se přesunuli do nejbližší stanice metra a svezli se jím k chrámu 
svatého Štěpána, který jsme si prošli. Nezbytnou součástí programu 
byla prohlídka budovy Parlamentu. Posledním bodem programu byl 
rozchod, nakupování suvenýrů, možnost ochutnat místní speciality. 

V letošním roce slavíme hned několik významných výročí. 
Ne náhodou se proto říká tomuto roku rok osmiček. 

Postupně si tak v jeho průběhu připomínáme události jako je 
vznik Československa v roce 1918, o dvacet let později jsme museli 
přijmout Mnichovskou dohodu a o dalších deset let později se usku-
tečnil komunistický převrat 1948, důležité jsou i srpnové události roku 
1968. Toto jsou milníky patřící především do moderních soudobých 
dějin. Osmiček v českých dějinách bylo však daleko víc. Jen namátkově 
uveďme letopočet 1158, kdy kníže Vladislav II. získal královský titul, 
1278 padl v bitvě na Moravském poli Přemysl Otakar II., 1348 je za-
ložena Karlova univerzita a Karlštějn, 1618 se konala druhá pražská 
defenestrace, v roce 1648 byla ukončena třicetiletá válka, 1818 bylo 
založeno Vlastenecké muzeum v Čechách, dnes známé jako Národní 
muzeum, rok 1848 je v Evropě označován jako revoluční. 

Děti z Morkovic poznávaly maďarskou metropoli

Prožij si své osmičky, projektový den provedl klíčovými mezníky 
našich dějin

Jak nám doporučil již v autobuse pan průvodce, nejlépe člověk udělá, 
když domů doveze nějakou dobrotu. Proto jsme nakupovali o sto šest 
papriky – sladké, ostré i ty velmi ostré, zdejší paštiky, klobásy, salámy 
i nějakou tu čokoládu. 

Cesta zpět utíkala poměrně rychle a bez jakýchkoliv problémů 
a tak nebylo divu, že jsme do Morkovic dorazili dle původního plánu 
o několik minut dříve. Všichni unaveni, ale spokojeni, že mohli vidět 
zase něco jiného a poznat maďarskou metropoli. V příštím školním 
roce je na programu další z evropských měst, tentokrát polský Krakov. 
Za bezchybnou organizaci si zasloží pochvalu především pan Kočí, 
který se na tyto výlety specializuje a kterému velmi děkujeme. 

Mgr. Monika Navrátilová a Mgr. Eva Bánská

Připomínek na tyto události je plná televize, rádio a v každém 
malém i větším městě či obci si připomínají různá výročí. Konají se 
výstavy, workshopy. V tomto směru jsme nezůstali v ústraní ani my na 
Základní škole v Morkovicích. Kde jinde by se měla nejmladší generace 
dozvědět o významných událostech v dějinách, než právě zde. A tak 
jsme se rozhodli, že den před svátkem svátého Václava, kdy slavíme 
Den české státnosti, si tyto klíčové okamžiky připomeneme. Od rána 
se tak žáci prvního a druhého stupně seznamovali s událostmi let 
1918, 1938, 1948, 1968 a také s rokem 1989. V rámci projektu Pro-
žijeme své osmičky se mohli dozvědět celou řadu zajímavostí. Každý 
z vyučujících to pojal po svém a v průběhu dvaceti minut představil 
období, stručně žáky seznámil s fakty a pak následovala skupinová 
práce. Psalo se, lepilo se, četlo se, přemýšlelo se nad pojmy jako je 
demokracie, totalita, komunismus, sovětská vojsky, zrada a mnoha 
dlašími. Žáci si vyzkoušeli výrobu brýlí, jaké nosil T. G. Masaryk, 
zazpívali si jeho oblíbenou písničku Ach synku, synku, zazvonili si 
symbolicky klíči, jako lidé na Václavském náměstí, vyzkoušel si dobové 
písmo, museli se zamyslet, co napsat k fotografii, vyplnit pracovní 
listy nebo překládali z českého do anglického jazyka související pojmy. 

Na prvním stupni se věnovali hymně, kterou opisovali, dopisovali 
do ní slova, skládali ve skupině, státní vlajce, jež si prvňáčci nakreslili 
barvami. Ti starší pak dělali časové osy, projekty, věnovali se vztahům 
Čechů a Slováků, pouštěli si videa Dějiny udatného českého národa, 
počítali vzdálenost z Prahy do Bratislavy, hráli Bingo a mnoho dalšího. 

Jednotlivé výstupy je možné obdivovat na chodbách. Je vidět, 
že se žáci opravdu snažili a snad si i něco málo zapomatovali, neboť 
znát svou minulost je základ. Velké poděkování patří všem učitelům 
a asistentkám, kteří se na projektu podíleli a žákům tak předali in-
formace o vývoji našeho státu a našich dějinách. 

Mgr. Eva Bánská
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Adaptační pobyt stmeluje kolektivy šestých tříd

Ekotým v novém kabátě

Halová kopaná 
chlapců 

- okresní kolo

Ještě než se poprvé otevřely v září dveře školy pro všechny žáky, 
uskutečnil se v jejich prostorách Adaptační pobyt pro žáky šestých tříd. 
Ten je na naší škole realizován již několik posledních let a jeho cílem 
je sblížit třídní kolektivy, které přechází z prvního na druhý stupeň. 

Ne pro všechny je tento přechod snadný, proto se naše metodič-
ky prevence, společně s realizačním týmem z organizace Atmosféra 
a třídními učiteli snaží tento nástup žákům usnadnit. Děti si v průběhu 
dvou dnů (sobota a neděle) užijí společně spoustu zábavy, poznají se 
z jiné stránky, vyzkouší si, jaké je to držet pohromadě a navzájem si 
pomáhat. Stejné to bylo i první zářijový víkend. Celkem se sešly tři 
třídy, 6. A s třídní paní učitelkou Veronikou Šmídovou, 6. B s třídní 
učitelkou Lindou Pipek Lendelovou a 6. C s paní učitelkou Monikou 
Navrátilovou. 

Celou sobotu se děti pohybovaly po škole i v její blízkosti, hrály 
hry, při níchž se nejen zasmály, ale musely i přemýšlet. Ze soboty na 
neděli přespávaly ve škole, kde se však k ránu moc nevyspaly, neboť 
je probudila bouřka. V dopoledních hodinách se pak v neděli všichni 
rozloučili a každý se plný dojmů a zážitků odebral domů. O zábavné 
hry, soutěže a celkový program se postaral již druhým rokem spolek 
Atmosféra, který se na adaptační kurzy zaměřuje. Děti pod dozorem 

Škola podporuje žákovské aktivity. Jednou z takových aktivit je 
i kroužek Ekotýmu. Scházíme se každé úterý a od začátku školního roku 
máme za sebou již spoustu práce. Zapojili jsme se v rámci eTwinningu 
do mezinárodního projektu Let´s beat plastic pollution. V rámci tohoto 
projektu jsme na škole realizovali dotazníkové šetření na téma využí-
vání plastových tašek. Na základě výsledků ankety teď zpracováváme 
kampaň s cílem snížit jejich využívání. Prvním krokem je informační 
plakát, dalším pak soutěž o nejoriginálnější self-made nákupní tašku.

V měsíci říjnu jsme formou her poučili naše prváčky o tom, proč 
třídíme odpad a jak. Zpracovávali jsme i téma les. Zasadili jsme les do 
sklenice, hráli hru „Zalesňování“ a „Žereš mě“, zorganizovali jsme soutěž 
o nejlepší fotografii s tématem lesa. Vítěznou fotografii vidíte na obrázku.

Máme své webové stránky, kde kromě jiného najdete výsledky 
již výše zmiňované ankety a video z poučení prváčků. Klikněte na 
https://zsmorkovice.wixsite.com/ekotym

Rádi mezi sebou přivítáme další zájemce o tuto problematiku.
Mgr. Jana Teriaki 

Dne 8. listopadu ZŠ Morkovice pořádala 
turnaj (okresní kolo) v halové kopané chlap-
ců. Turnaje se zúčastnilo 7 týmů z celého 
okresu Kroměříž. Žáci ZŠ Morkovice obsadili 
konečné 3. místo. 

Naši školu reprezentovali: Jiří Soldán, 
Filip Pučan, Zdeněk Přikryl, Petr Rakáš, Vol-
těch Valenčík, Jan Otevřel, David Raclavský, 
Marek Morong, Patrik Ospalík, Milan Potoči-
ar a Martin Handl. Našim hráčům děkujeme 
za reprezentaci školy a všem týmům za účast 
a dobrou atmosféru. 

PhDr. Jakub Forýtek 

vedoucích dodržovaly pořádek, vzájemně se poznávaly, učily se pra-
vidlům, vzájemné toleranci a navazovaly přátelské vztahy. 

Za organizaci a průběh adaptačního programu si zaslouží in-
struktoři velké poděkování. 

Mgr. Eva Bánská 
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Přivezly jsme „placky“

Halloween

Devět žákyň naší školy se v úterý 16. 10. 2018 vypravilo do Kro-
měříže na turnaj v minikopané. Klání se uskutečnilo na umělce v areálu 
SK Hanácká Slávia Kroměříž. Naše dívky byly rozlosované do skupiny 
A, společně se ZŠ Zachar, ZŠ Holešov a ZŠ Kvasice. Skupina B čítala tři 
družstva, ZŠ Hulín, ZŠ Oskol a ZŠ Slovan. 

Ve skupině A naše družstvo suverénně zvítězilo. Do semifinále 
postoupila vždy první dvě družstva ze skupin a ZŠ Morkovice bojovala 
o postup do finále proti družstvu ZŠ Hulín. I tady naše žákyně předvedly 
skvělou hru a do finále postoupily. Stejně jako předešlé zápasy založily 
naše hráčky finálové utkání na bezchybné obraně a nad ZŠ Slovan zví-
tězily 1:0, čímž si zajistily postup do krajského kola. 

Ráda bych touto cestou poděkovala všem zúčastněným: Lucii 
Slováčkové z 9. A za parádní zákroky v bráně. Gabriele Vašíčkové 
z 9. A za bezchybnou práci v obraně a naprosto famózní zlatý finálový gól. 
Magdaleně Kroupové z 9. B za výdrž a odolnost. Adéle Minksové z 9. B za 
obětavé napadání protihráček. Aničce Nguyen Hong z 9. B za neskutečnou 
vytrvalost. Denise Novotné z 9. B za neuvěřitelné „tanečky“, při kterých 
obehrála každou protihráčku, za všechny nastřílené branky, za podporu 
a organizaci teamu. Karolíně Slavíkové ze 7. B za úžasnou podívanou 
při vedení míče a práci v útoku. Julii Slavíkové ze 7. C za vynikající hru 
v poli. Kateřině Slavíkové ze 7. C za zakládání útoků a nádherné góly. 

Mgr. Linda Pipek Lendelová

Naše škola se ve čtvrtek 1. listopadu proměnila ve strašidelný zámek. Po chodbách budovy se proháněla strašidla mnoha druhů. Tuto 
strašidelnou show zorganizoval žákovský parlament pod vedením Žanety Kalivodové a Anety Horákové z 8. A. 

Na všechny nadpřirozené bytosti čekala sladká odměna a nejlepší kostýmy získaly diplom. Dokonce i někteří učitelé oblékli kouzelnické 
mundury a použili svá kouzla a čáry při výkladu učiva. „Halloween day“ si zkrátka všichni užili. 

Jolana Churá
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Filip Pučan, Zdeněk Přikryl, Petr Rakáš, Vol-
těch Valenčík, Jan Otevřel, David Raclavský, 
Marek Morong, Patrik Ospalík, Milan Potoči-
ar a Martin Handl. Našim hráčům děkujeme 
za reprezentaci školy a všem týmům za účast 
a dobrou atmosféru. 

PhDr. Jakub Forýtek 

vedoucích dodržovaly pořádek, vzájemně se poznávaly, učily se pra-
vidlům, vzájemné toleranci a navazovaly přátelské vztahy. 

Za organizaci a průběh adaptačního programu si zaslouží in-
struktoři velké poděkování. 

Mgr. Eva Bánská 
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Přivezly jsme „placky“

Halloween

Devět žákyň naší školy se v úterý 16. 10. 2018 vypravilo do Kro-
měříže na turnaj v minikopané. Klání se uskutečnilo na umělce v areálu 
SK Hanácká Slávia Kroměříž. Naše dívky byly rozlosované do skupiny 
A, společně se ZŠ Zachar, ZŠ Holešov a ZŠ Kvasice. Skupina B čítala tři 
družstva, ZŠ Hulín, ZŠ Oskol a ZŠ Slovan. 

Ve skupině A naše družstvo suverénně zvítězilo. Do semifinále 
postoupila vždy první dvě družstva ze skupin a ZŠ Morkovice bojovala 
o postup do finále proti družstvu ZŠ Hulín. I tady naše žákyně předvedly 
skvělou hru a do finále postoupily. Stejně jako předešlé zápasy založily 
naše hráčky finálové utkání na bezchybné obraně a nad ZŠ Slovan zví-
tězily 1:0, čímž si zajistily postup do krajského kola. 

Ráda bych touto cestou poděkovala všem zúčastněným: Lucii 
Slováčkové z 9. A za parádní zákroky v bráně. Gabriele Vašíčkové 
z 9. A za bezchybnou práci v obraně a naprosto famózní zlatý finálový gól. 
Magdaleně Kroupové z 9. B za výdrž a odolnost. Adéle Minksové z 9. B za 
obětavé napadání protihráček. Aničce Nguyen Hong z 9. B za neskutečnou 
vytrvalost. Denise Novotné z 9. B za neuvěřitelné „tanečky“, při kterých 
obehrála každou protihráčku, za všechny nastřílené branky, za podporu 
a organizaci teamu. Karolíně Slavíkové ze 7. B za úžasnou podívanou 
při vedení míče a práci v útoku. Julii Slavíkové ze 7. C za vynikající hru 
v poli. Kateřině Slavíkové ze 7. C za zakládání útoků a nádherné góly. 

Mgr. Linda Pipek Lendelová

Naše škola se ve čtvrtek 1. listopadu proměnila ve strašidelný zámek. Po chodbách budovy se proháněla strašidla mnoha druhů. Tuto 
strašidelnou show zorganizoval žákovský parlament pod vedením Žanety Kalivodové a Anety Horákové z 8. A. 

Na všechny nadpřirozené bytosti čekala sladká odměna a nejlepší kostýmy získaly diplom. Dokonce i někteří učitelé oblékli kouzelnické 
mundury a použili svá kouzla a čáry při výkladu učiva. „Halloween day“ si zkrátka všichni užili. 

Jolana Churá
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Uspávání Broučků ve třídě Sluníček

Zlepšováni podmínek pro pobyt dětí děti 
v naší mateřské škole

Netradiční světélkový průvod si v podvečer 7. 11. 2018 užily děti z 
MŠ Morkovice ze třídy „Sluníček“ spolu se svými rodiči a příbuznými. 
Celou akci pod názvem „Uspávání Broučků“ připravily za pomoci přátel 
a starších dětí jejich paní učitelky - Janička a Eliška. Děti se cestou po-
tkaly s vodníkem, vílami a ježibabou, zpívaly, plnily jednoduché úkoly, 

O letošních prázdninách byla provedena obnova podlah ve třídě Berušek. Došlo k vylití nové podlahy a položení moderní PVC krytiny 
v prostorách třídy a šatny. Interiér oživily nově zakoupené koberce a vymalování všech místností pro nejmenší děti. Školní rok 2018-19 tak 
Berušky zahájily v pěkném, útulném prostředí.

                                                                             Skácelová Dagmar, učitelka MŠ

tančily a uložily broučky k zimnímu spánku. Závěrem dostaly sladkou 
odměnu. Účast dětí i dospělých byla hojná a akce se všem moc líbila. 
Mockrát děkujeme všem zúčastněným za ochotu a krásný zážitek. 

Rodiče dětí

14 Morkovice-Slížany

Ve středu 10. října jsme se vypravili na jednodenní výlet do hlav-
ního města Maďarska, do Budapešti. Plný autobus vyjel z Morkovic 
ve velmi brzkou ranní hodinu a to ve 4 hodiny ráno. A ačkoliv to není 
obvyklá doba, kdy děti vstávají, únava na nich nebyla příliš znát. O to 
víc na nich bylo vidět nadšení z cesty a následné návštěvy Budapešti. 

Po nezbytné kontrole pasů jsme vyjeli směr Brno a dále pokra-
čovali ke slovenským hranicím. Přejezd přes Slovensko většina z nás 
zaspala a kdyby nás pan průvodce neupozornil, tak bychom si ani ne-
všimli, že jsme již na území Maďarska. Do Budapešti jsme přijeli kolem 
půl desáté, zdolali jsme ranní dopravní špičku a než jsme se nadáli, už 
jsme vystupovali v té starší části města, v Budíně. S panem průvodcem 
jsme se vydali na dvouhodinovou komentovanou prohlídku, při níž 
jsme viděli Královský palác se střídáním hradní stráže, archeologické 
vykopávky, Prezidetský palác, Matyášovu fontánu, gotický chrám 
svatého Matyáše, nedaleké rybářské bašty a sochu svatého Štěpána, 
který je pro Maďary stejně důležitý jako pro nás svatý Václav. Zde 
proběhlo první krátké zastavení k individuálnímu programu. Někteří 
si nakoupili dárky pro rodiče, jiní se občertsvili, další se šli podívat 
na interiér chrámu sv. Matyáše nebo obdivovali pohled na Dunaj. 

Druhým zastavením byla mladší část města – Pešť. Ta byla až do 
18. století pokrytá lesem. V současné době je zde k obdivování řada 
památek. Prvním místem, které nám pan průvodce představil bylo 
Náměstí hrdinů a Památníkem Milénia, kde jsou vyobrazeni v podobě 
soch všichni významní panovníci v historii Maďarska. Naše kroky pak 
dále směřovaly k Vajdahunyádskému hradu a soše Anonyma. Odtud 
jsme se přesunuli do nejbližší stanice metra a svezli se jím k chrámu 
svatého Štěpána, který jsme si prošli. Nezbytnou součástí programu 
byla prohlídka budovy Parlamentu. Posledním bodem programu byl 
rozchod, nakupování suvenýrů, možnost ochutnat místní speciality. 

V letošním roce slavíme hned několik významných výročí. 
Ne náhodou se proto říká tomuto roku rok osmiček. 

Postupně si tak v jeho průběhu připomínáme události jako je 
vznik Československa v roce 1918, o dvacet let později jsme museli 
přijmout Mnichovskou dohodu a o dalších deset let později se usku-
tečnil komunistický převrat 1948, důležité jsou i srpnové události roku 
1968. Toto jsou milníky patřící především do moderních soudobých 
dějin. Osmiček v českých dějinách bylo však daleko víc. Jen namátkově 
uveďme letopočet 1158, kdy kníže Vladislav II. získal královský titul, 
1278 padl v bitvě na Moravském poli Přemysl Otakar II., 1348 je za-
ložena Karlova univerzita a Karlštějn, 1618 se konala druhá pražská 
defenestrace, v roce 1648 byla ukončena třicetiletá válka, 1818 bylo 
založeno Vlastenecké muzeum v Čechách, dnes známé jako Národní 
muzeum, rok 1848 je v Evropě označován jako revoluční. 

Děti z Morkovic poznávaly maďarskou metropoli

Prožij si své osmičky, projektový den provedl klíčovými mezníky 
našich dějin

Jak nám doporučil již v autobuse pan průvodce, nejlépe člověk udělá, 
když domů doveze nějakou dobrotu. Proto jsme nakupovali o sto šest 
papriky – sladké, ostré i ty velmi ostré, zdejší paštiky, klobásy, salámy 
i nějakou tu čokoládu. 

Cesta zpět utíkala poměrně rychle a bez jakýchkoliv problémů 
a tak nebylo divu, že jsme do Morkovic dorazili dle původního plánu 
o několik minut dříve. Všichni unaveni, ale spokojeni, že mohli vidět 
zase něco jiného a poznat maďarskou metropoli. V příštím školním 
roce je na programu další z evropských měst, tentokrát polský Krakov. 
Za bezchybnou organizaci si zasloží pochvalu především pan Kočí, 
který se na tyto výlety specializuje a kterému velmi děkujeme. 

Mgr. Monika Navrátilová a Mgr. Eva Bánská

Připomínek na tyto události je plná televize, rádio a v každém 
malém i větším městě či obci si připomínají různá výročí. Konají se 
výstavy, workshopy. V tomto směru jsme nezůstali v ústraní ani my na 
Základní škole v Morkovicích. Kde jinde by se měla nejmladší generace 
dozvědět o významných událostech v dějinách, než právě zde. A tak 
jsme se rozhodli, že den před svátkem svátého Václava, kdy slavíme 
Den české státnosti, si tyto klíčové okamžiky připomeneme. Od rána 
se tak žáci prvního a druhého stupně seznamovali s událostmi let 
1918, 1938, 1948, 1968 a také s rokem 1989. V rámci projektu Pro-
žijeme své osmičky se mohli dozvědět celou řadu zajímavostí. Každý 
z vyučujících to pojal po svém a v průběhu dvaceti minut představil 
období, stručně žáky seznámil s fakty a pak následovala skupinová 
práce. Psalo se, lepilo se, četlo se, přemýšlelo se nad pojmy jako je 
demokracie, totalita, komunismus, sovětská vojsky, zrada a mnoha 
dlašími. Žáci si vyzkoušeli výrobu brýlí, jaké nosil T. G. Masaryk, 
zazpívali si jeho oblíbenou písničku Ach synku, synku, zazvonili si 
symbolicky klíči, jako lidé na Václavském náměstí, vyzkoušel si dobové 
písmo, museli se zamyslet, co napsat k fotografii, vyplnit pracovní 
listy nebo překládali z českého do anglického jazyka související pojmy. 

Na prvním stupni se věnovali hymně, kterou opisovali, dopisovali 
do ní slova, skládali ve skupině, státní vlajce, jež si prvňáčci nakreslili 
barvami. Ti starší pak dělali časové osy, projekty, věnovali se vztahům 
Čechů a Slováků, pouštěli si videa Dějiny udatného českého národa, 
počítali vzdálenost z Prahy do Bratislavy, hráli Bingo a mnoho dalšího. 

Jednotlivé výstupy je možné obdivovat na chodbách. Je vidět, 
že se žáci opravdu snažili a snad si i něco málo zapomatovali, neboť 
znát svou minulost je základ. Velké poděkování patří všem učitelům 
a asistentkám, kteří se na projektu podíleli a žákům tak předali in-
formace o vývoji našeho státu a našich dějinách. 

Mgr. Eva Bánská
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vstoupilo do nové sezóny 2018-2019 
a čítá 35 maminek s dětmi, rozdělenými 
do herny či kroužků (šikulka – tvoření 
a klubíčko-cvičení) dle stáří a šikovnosti 
dětí, ale také dle ochoty maminek přijít 
do společenství jiných maminek a stejně 

starých dětí a něco s nimi podniknout a zažít. Zkrátka jim dopřát 
rozvoj v kolektivu. 

Máme za sebou 3 velké akce:
1) Táborák – „seznamovák“, 3. 10. na zahradě ZŠ – letos poprvé. 
Zúčastnilo se ho 13 dospělých a 17 dětí.
2) Lampionový – „dušičkový“ průvod, 31. 10. v podvečer – již tra-
diční akce s občerstvením a zpěvem u rybníka Ovčáček a s ukončením 
na hřbitově. Účast – 24 dospělých a 26 dětí.
3) Focení s Kamčou – tradice už 4 roky. Na vánoční focení přišlo 
postupně do herny Sluníčka 34 dospělých se 42 dětmi. Díky Kamčo 
a díky všem zúčastněným.

Veselé vánoce a šťastný a požehnaný rok 2019 
přeje teta Maruška

Čím žije Mateřská škola na podzim

Podzim nám nabízí spoustu inspirace pro práci a realizaci činností 
v mateřské škole. Každoročně se snažíme do těchto aktivit zapojit 
i rodiče pořádáním společných akcí. Jako příklad zde uvádíme dvě 
společné akce tříd Notiček a Pastelek.

Krásné teplé počasí „babího léta“ nám umožnilo, abychom se 
společně s rodiči ze třídy Notiček vypravili na podzimní vycházku, 
tentokrát po stopách skřítka Podzimníčka. Vyznačená trasa vedla 
krásně zbarvenou přírodou, na níž nás čekala spousta úkolů, které 
děti zvládaly. Za asistence a pomoci svých rodičů určovaly podzim-
ní keře a stromy, vyhledávaly plody, které k nim patří, zkoumaly 
hmatem, co se skrývá v nedaleko rozvěšených pytlíčcích. Když drak 
poztrácel pentličky, pokusily se je s rodiči zpátky přivázat tam, kam 
patří. Rozlouskly i podzimní hádanky a zahrály si pdzimní hru. V cíli 

čekal děti i rodiče skřítek Podzimníček, který se jim schoval. A protože 
hledání Podzimníčka nebylo dlouhé, měl pro šikovné děti za odměnu 
překvapení v podobě podzimních omalovánek a podzimních zvířátek, 
která si odnášely všechny zúčastněné děti domů. Děkujeme všem 
rodičům, kteří si našli čas, a vypravili se s námi do přírody a strávili 
tak příjemné odpoledne se svými dětmi.

Ve třídě Sluníček jsme využili plodů podzimu, a všech krás, 
co podzim nabízí, ke tvoření. Na tvořivé odpoledne se rodiče zodpověd-
ně připravili. Přinesli si spoustu materiálů a originální nápady. Spolu 
s dětmi se hned pustili do práce a vytvořili krásné podzimní dekorace. 
Děkujeme rodičům, že svým dílem přispěli k tomu, že ze všech koutků 
naší třídy na nás dýchá podzimní příroda.

 za kolektiv učitelek MŠ Skácelová Dagmar

15Morkovice-Slížany

My - žáci 4. tříd jsme spolu se svými p. učitelkami a asistentkami 
využili v minulém týdnu pěkného počasí a navštívili jednu z nejkrás-
nějších zahrad v České republice - Květnou zahradu. 

Je to opravdu zahrada v květu, zahrada se spoustou zajímavých 
historických stavebních památek, zahrada plná zábavy i poučení. Vyšli 

Dne 2. 11. se žáci 7. tříd ZŠ Morkovice a Střílky zúčastnili hudební 
exkurze do Prahy. 

Viděli jsem budovu Státní opery, Novou budovu Národního 
divadla a Starou budovu krásně zářící po nedávno skončené gene-
rální opravě. Vyfotili jsme se u sochy Svatého Václava a připomněli 
si důležitost jeho osoby pro hudbu ve Svatováclavském chorále. 
U Prašné brány se nachází muzikálové divadlo Hybernia – divadlo, 
které je v prostorách bývalého františkánského kostela a Obecní 
dům se Smetanovou koncertní síní. Odtud už byl jen kousek ke 
Stavovskému divadlu, místu kde zněla Mozartova hudba za skla-
datelovi přítomnosti a také poprvé naše státní hymna Kde domov 
můj. Hned po straně divadla je budova Karolina a o pár metrů dále 
Staroměstské náměstí se symboly 27 křížků po popravě 27 českých 
pánů v roce 1621. Jeden z nich patřil i renesančnímu vzdělanci, 
cestovateli, muzikantovi a skladatelovi v jedné osobě Kryštofu 
Harantovi z Polžic a Bezdružic. Naproti tomuto místu se tyčí věže 
Týnského chrámu, kde máme nejstarší původní varhany v Praze. 
41 let zde byl varhaníkem v době baroka Josef Ferdinand Norbert 
Seger – učitel Jana Jakuba Ryba. Prošli jsem také kolem Klementina, 
kde najdeme ve velké knihovně spoustu hudebních památek. Ukázali 
jsme si, kde sídlí Taneční a hudební konzervatoř, mezi  budovami 
škol byl cíl naší cesty Rudolfinum. 

Květná zahrada - památka UNESCO (Poznáváme náš region)

Výlet do Prahy s návštěvou Rudolfina

jsme si na vyhlídku nad kolonádou - nádhera, spočítali její antické so-
chy a pilíře, nakreslili a napsali spoustu obrázků a nápisů do kamínků, 
prohlédli si Rotundu, proběhli se v bludištích, pozorovali lekníny i žáby 
na nich sedící, pochovali králíky z Králičího kopce... Bylo to super! 

Čtvrťáci ZŠ Morkovice

Česká filharmonie, která zde sídlí, pořádá v této nádherné budově 
již řadu let velmi úspěšné edukační programy pro děti od mateřský 
školek přes základní školy až po středoškoláky a to formou výchov-
ných koncertů, ale i aktivních tvůrčích dílen. Díky snížení jízdného 
právě pro děti se tyto programy stávají i nám z Morkovic dostupné. 

Proto jsme chvilku, která nám zbývala do hudebního programu 
strávili v Art parku – tvůrčím prostoru se spoustou možností si 
umělecky vyhrát. Děti se zde zabavily nejen stavěním z dřevěných 
kladek, ale také si vytvořily stínohry hry a přenášení obrazů na stě-
nu pomocí různorodých kaleidoskopů s možností dotváření pozadí. 
Na stěně určené pro malování přibyl mimo jiné nápis MORKOVICE 
a STŘÍLKY. Jiné děti využily čtení a audio-programu na panelech 
herny o umění a mnozí svůj čas zde strávily uměleckým převlékání 
kostýmů se záznamem na zdejší tablet. 

Čas nám uběhl neuvěřitelně rychle a již nás čekal program Česká 
filharmonie nabídnutý speciálně naší škole -  workshop s názvem Sklá-
dání na přání. Děti si vybrali téma Čeho se nejvíc bojím pod vedením 
skladatele Slávka Hořínka a hudebního pedagoga Jana Kyjovského. 
V programu jsme měli možnost si na vlastní kůži vyzkoušet tvůrčí 
principy hudby, co skladatele inspiruje, jak zvukové podměty, které 
slyšíme všichni stejně, můžeme různorodě zpracovat. Vysvětlili jsme si 
čeho se nejvíc bojíme, proč se toho asi bojíme. Pomocí snadno vyrobi-
telných rytmicko melodických nástrojů jsme si zahrály na skladatele, 
hudební režiséry, herce a muzikanty, kdy jsme v závěru programu vy-
tvořili ve dvou skupinách 2 originální hudební díla na  téma STRACH. 

Pak jsme se vydali do galerijní části Rudolfina. Prohlédli jsme si 
výstavu soudobého umělce Petra Písaříka, kde bylo nutné více vnímat 
citem než běžným vizuálním pozorováním. Podívali jsme se takto i do 
pracovny Tomáše Garrigua Masaryka a připomněli si tak, že v době 
první republiky Rudolfinum bylo „ ve službách republiky“ a sídlila zde 
poslanecká sněmovna.Čekala nás i plavba po Vltavě v rámci prohlídky 
muzea Karlova mostu. 

Zbývaly poslední minuty našeho pobytu v Praze, proto jsme 
využili rychlého přesunu metrem na Hlavní vlakové nádraží, odkud 
jsme Leo Expresem v 17:10 odjeli plni dojmů hudebních i nehudeb-
ních zpět domů. 

Mgr. Marie Sobotková
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,,Nechej už těch sladkostí, budou se ti kazit zoubky.“ Nebo: 
,,Koupím ti čokoládku, když budeš hodný, hodná.“

Hezký den, vážení a milí. Dnešní „Zpáteční lístek“ jsem koupil 
především dětem, neboť těm jsou mé vzpomínky na kuchyni mé ba-
bičky, věnovány. Je pravdou, že mé dětství se odehrávalo v posledních 
letech války a v dalších, po té strašné světové katastrofě. V té době 
nebyly možnosti  stravování rodin takové, jako jsou dnes. Přesto rodiče 
udělali vše, aby jejich ratolesti nestrádaly a měly vždy potřebnou krmi 
před sebou na talíři. 

Nechci tajit, že moje milovaná maminka měla vždy i něco jiného 
než jen potřebné jídlo pro svého synka. Byly to i sladkosti, i když 
poněkud v menším množství, než je obvyklé v dnešní době. A pokud 
bylo v obchodech ovoce, vždy bylo na stole.

Já ale chci dnes vniknout do jiné kuchyně. Do kuchyně mé slížan-
ské babičky. V čem byla kuchyně jiná, než kuchyně maminek z města?

Především většina jídla pocházela z vlastního hospodářství. Ať 
bylo malé, větší, či velké, vždy se na dvorku procházely slepice. Ty byly 
pro babičku těmi nejdůležitějšími tvory. Každý den sbírala babička 
vajíčka ve slámě na „hůře“ a připravovala je třem malým dětem na 
různé způsoby. Já měl nejraději vajíčko „na hniličku“, jak jsem nazýval 
vařené vejce, kdy po odstranění skořápky z jednoho jeho konce, jsem 
mohl dovnitř vsunout malou lžičku a pak tekoucí, podotýkám, již 
vařený obsah, dobře posolený vybírat a jíst.

Podobnou péči, jako slepicím, poskytovala babička také králíkům. 
Hlavně pro jejich jemnou srst, kterou posílala do jednoho závodu, kde 
z ní upředli angorskou vlnu. Z té pak maminka i babička pletly pro 
děti teplé svetříky, šály a rukavice. Poskrovnu byl chov králíků využit 
na sváteční jídlo, jako byly hody, narozeniny, či jiné slavné dny v roce.

Ve chlívku přebývala také koza. O své nejmilejší „Rohaté“ a její 
kamarádce „Micce“ jsem vám již psal. Spolu s kravičkou „Malenou“ 
mi denně dávaly chutné mléko. Pak tu byly kachny, husy. Z těchto 
tvorů moc toho nebylo. Tito domácí příslušníci sloužili úplně na něco 
jiného. Proto bylo u babičky nadýchaných „polštářů“ a „duchen“ dost.

Samozřejmou činností babičky v předjaří, byla příprava sazenic 
nejrůznější zeleniny, bylinek a květin. Bylo toho potřeba hodně, pro-
tože, jak tušíte, při vaření používala převážně to, co sama vypěstovala. 
Vyndala také květináče s petrželí a pažitkou, které mezi okny sloužily 
v zimě k obohacení nudlových a bramborových polévek, maštěných 
vepřovým sádlem.

A když se objevily v teplých dnech rostliny, které bylo možné 
využít ke zpestření jídelníčku, bylo po starostech. Tím myslím kopřivy, 
sedmikrásky, a také pampelišky. Bylo toho jistě víc, ale základ vitamínů 
byl již v pokrmech. Fialky byly oblíbené nejen pro svou vůni, ale někdy 
se objevily na stole uvařené s cukrem ve tvaru modrých cukrátek. 
Listové růžice sedmikrásek a květy se upravovaly jako salát s cibulí, 
dochucený citronovou šťávou, ovšem, když byl k dispozici citron, 
solí a trochou pepře. Pampelišky přidávala babička do bramborového 
salátu a do polévek. Nepamatuji si, zda jsem jedl plovoucí květy na 
hladině, ale vypadalo to pěkně. Pampelišky byly také v nádivce, často 
s mladými kopřivami.

Milí přátelé! A ten chléb! Kulatý bochník s popraskanou kůrkou. 
To bylo něco. Dříve pekla babička chléb doma v peci. Později babička 
dávala syrové těsto do podlouhlých „slaměnek“ a někdo z dospělých 
vše na „tragači“ zavezl k pekaři upéct. Přiznávám se, že kůrka, která 
odstávala od hotového chlebového těla, byla nadmíru chutná, takže 
se stávalo, že některý chléb po mé prohlídce vypadal jako ozobaný od 
ptáků. A když mluvím o chlebu, tak nejraději jsem jej mazal sádlem 
a přikusoval kvašenou okurku, zvanou „kvašák“. Vylovil jsem si ho 
z malého soudku po odkrytí dřevěné poklice, zakousl jsem se do vrstvy 
vepřového sádla a pak kousl do kvašáku. Kyselá voda z něj vystříkla 
na všechny strany. To byl tedy požitek!!

A vy starší, pamatujete ty pravé, na žhavé plotně připravené 
„zemčatníky“? Obyčejné bramborové placky s mákem? A ještě teplé?

A vše se zapíjelo mlékem. Kromě toho byla vždy v konvici při-
pravena domácí vychlazená malinovka, samozřejmě, že jen v sezoně 

Zpáteční lístek: Babiččina kuchyně

růstu tohoto lahodného ovoce. A pak vám ještě prozradím, co jsem 
pil v době žní. Už jsem o tom psal v jednom svém „Zpátečním lístku“, 
ale rád se pochlubím ještě jednou. V tu dobu, když nastala doba žní 
a všichni dospělí pracovali na poli, musel někdo vykonávat cestu na 
pole s úkolem přinést žíznivým žencům chladivý mok na osvěžení. 
To bylo vždy připraveno v konvičce v chladné komoře. Já se vždy 
přihlásil, že důležitý nápoj na pole přinesu. I když byla nádoba pro 
dítě dost těžká, mně to nevadilo, protože uvnitř bylo červené rybízové 
víno, silně ředěné vodou. 

Asi proto mám rád víno i dnes. Samozřejmě již neředěné.
Co znamenala pro mne babiččina kuchyně? Samé dobroty, 

i když v době poválečné mnohých dobrot nebylo. Vzpomínám na ty 
nadýchané buchty s mákem, nebo plněné ovocem, které zrovna zrálo 
na stromech v zahradě.

Vášnivě jsem miloval také „světlé kafíčko“. Melty a cikorky bylo i 
po válce dost a s trochou mléka bylo kafíčko na světě. Babička tvrdila, 
že melta je zdravá a ona opravdu byla. Vždyť to byla pomletá směs z 
čekanky obecné, cukrové řepy, ječmene a žita. Vidíte? Zase vše, co nám 
příroda dala. A cikorka? Opět pražený kořen zázračné čekanky obecné.

Bylo toho mnohem víc. Bylo to vždy jídlo jednoduché z do-
stupných potravin. Jako děti jsme nebyly rozmazlené. Ani jsme být 
nemohly. Supermarkety neexistovaly, cizí nápoje netekly. Tučná jídla 
z „K.F.C.“ nebo z „McDonald´s“ nedělala z dětských tělíček tlouštíky. 
Vše bylo zdravé, jednoduché a chutné. A k tomu bylo vždy dostatek 
pohybu na čerstvém vzduchu.

Vy, starší, vzpomeňte si na jídla babiček s nostalgií a vy, mladí, 
zkuste také něco pojíst, co už dnes nemáte tak rychle k dispozici.

  Tak zase někdy, milí přátelé. Váš. Ing. Mirko Králík

Šňůry na prádlo? 
Ne, to jsou optické kabely!

Podívali jste se v nedávné době k obloze? V některých 
místech města jste si mohli všimnout něčeho nového, co 
vypadá jako šňůra na prádlo, která vede mezi domy, stromy, 
přes hřiště, přes cestu. Škoda jen, že je tak vysoko a nedá se 
na ni pověsit prádlo :-) 

Ne, nejedná se o šňůry na prádlo, ale o kabely s op-
tickými vlákny pro kamery a rychlý přenos dat (internet, 
video a další). 

V posledních týdnech rostou převěsy v našem městě 
jako houby po dešti. Popravdě se mi to vůbec nelíbí. Proto 
jsem se rozhodl zjistit od města více informací.

Chcete vědět víc? Zajímají vás souvislosti? Máte na 
to názor? Napište mi prosím na e-mail jan.chury@stepr.cz

Jan Churý
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Čtvrté ročníky naší školy se v dějepisné části vlastivědy začínají 
učit o historii naší země od samého počátku - tedy od pravěku. Proto 
jsme žáky do tohoto tématu zasvětili Nocí v pravěku. 

Na začátku akce k nám přišel p. Karel Polášek,   který žákům 
a teď již pravěkým lidem, pověděl něco málo o pravěku a především 
jim ukázal vykopávky nalezené v blízkosti Morkovic. 

Součástí programu Noci v pravěku bylo také sestavení tlup 
(skupin žáků), které vznikly promícháním žáků ze tříd 4. A  a 4. B. 
Tlupy se pojmenovaly např. Lofci, Mamutí šestka, Zlomení noha... 
a hra mohla začít. Každá tlupa musela plnit 5 úkolů, po jejich splnění 
dostala šifru, která oznamovala, kde se nachází schovaný poklad. Ten 
nakonec tlupy společně vyhrabaly z písku! Co to bylo za poklad? Byly 
to bonbóny a hlavně špekáčky. 

Na školní zahradě si tlupy špekáčky opekly, dostaly i výbornou 
pizzu, kterou nám zaplatil sponzor, jemuž tímto velmi děkujeme, 
a hrály pravěké hry. 

Po setmění se tlupy přemístily do tříd, kde si připravily spaní. Na 
závěr večera malovali pravěcí lidé na zdi a tvořili si náhrdelník. Po dlou-
hých zaháněních se nakonec pravěcí lidé zabalili do spacáků a usnuli. 

Druhý den ráno, tedy v sobotu, posnídali a vyrazili s novými 
zážitky domů. 

Podařilo se nám vydat první číslo školního časopisu v tomto 
školním roce. V elektronické verzi si jej můžete přečíst na stránkách 
školy. Huráááá! 

Zároveň máme zprovozněny webové stránky, kde ukládáme 
všechny příspěvky, které se k nám dostanou. Klikněte na https://
zsmorkovice.wixsite.com/skolnicasopis Huráááá!

Redakční rada je málá, ale výkonná. Každý z nás si vymyslel svého 
avatara. Avataři se pak stávají hlavními hrdiny našich vymyšlených 
příběhů v rubrice Počteníčko. 

Najdete zde ale i vtipy, zajímavosti ze světa technologií, komiksy, 
zprávy o činnosti žákovského parlamentu a ekotýmu. Výsledky žá-
kovských anket, rozhovory a reportáže.

Rádi mezi sebou přivítáme další členy redakční rady nebo 
i přispěvatele.

Mgr. Jana Teriaki

V rámci historického kroužku jsme se 
zapojili do komiksové soutěže Bohouš a Dáša 
mění svět s podtitulem „Co pro mne zname-
ná demokracie.“ Tudíž téma, které se dalo 
uchopit z mnoha stran. Žáci si mohli vybrat 
jakým způsobem námět ztvární. Připravili 
si nejprve scénář komiksu, který potom vý-
tvarně přenesli na papír. Celkem se za naší 
školu posílaly tři výtvarné práce – autorek 
Jany Bazalkové a Adély Chovancové (obě 
z 6. C), Marie Horákové a Veroniky Handlové 
(obě z 8. B) a Jana Havliše (7. C). Do soutěže 
jsme se přihlásili i v loňském školním roce, ale 
úspěch jsme neslavili. O to větší překvapení 
bylo, když přišel email a dopis s tím, že se 
děvčata z 8.B, Marie Horáková a Veronika 
Handlová umístila na krásném druhém místě 

Dívky si vymalovaly druhé místo v celorepublikové soutěži

Noc v pravěku

Školní časopis nezahálí

v kategorii II. stupeň. Holky byly pozvané na 
slavnostní vernisáž a předávání vyznamenání 
do Prahy. Takovou příležitost jsme si nena-
chaly ujít a v pondělí 12. listopadu jsme se 
vypravily do Prahy. Vernisáž oceněných prací 
se konala v Jindřišské věži. Zde si děvčata 
převzala diplomy a upomínkové předměty 
z rukou porotců a po vyhlášení se zúčastnila 
komiksové dílny, kterou vedla výtvarnice 
Barbora Šalamounová. Dle reakcí dívek sou-
dím, že se jim tento workshop líbil a načer-
paly nové zajímavé zkušenosti a dovednosti 
k tvorbě dalších komiksů. Tímto bych jim 
chtěla pogratulovat, popřát do budoucna 
spoustu dalších úspěchů a poděkovat za pří-
kladnou reprezentaci školy.

Mgr. Eva Bánská

Tímto bychom chtěli poděkovat všem pravěkým lidem, kteří 
s námi spolupracovali a věříme, že se jim Noc v pravěku líbila. 

Praučitelky a praasistentky čtvrtých tříd
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Zve všechny zájemce o pobyt v přírodě
Na tyto akce I. pololetí 2019
12. 1.  VÝROČNÍ  SCHŮZE KČT výbor
26. 1.   ZMRZLÉ  HANÁK Blešová Petra
9. 2.   PŘEROVSKÁ  ROKLE  Staňová J.
23. 2.  BĚŽKY Bayerová V.
9. 3.  ŠVÁBENICKÉ  RYBNÍKY Churá O.
23. 3. VĚTRNÍKY U LETONIC Pásková K.
6. 4. DEN ZEMĚ – ÚKLID U STRAŠNÉ  výbor
27. 4. MORKOVSKÉ  VÉŠLAP výbor

Po delší době jsme se rozhodli uspořádat pobyt v podobě pro-
dlouženého víkendu pro turistiku chtivé nadšence a myslím, že 
nelitujeme. Parta deseti turistů jsme se vydali odpoledním vlakem 
do Starého Města pod Sněžníkem. Večerní příjezd nám zpříjemnila 
večeře a čisté turistické ubytování v penzionu Národní dům. Druhý 
den ráno jsme se vydali na Kralický sněžník, počasí slunečné, na 
podzimní túru jako dělané. Čekalo nás zhruba 20 kilometrů, které 
jsme zvládli v naprosté pohodě. Krásné výhledy, ještě lepší přestávky 
na svačinky a místy borůvky k občerstvení. Cestou jsme se zastavili 
u Pramene Moravy, postáli u symbolu „kraličáku“ slůněte a viděli 
zbořenou rozhlednu na vrcholu. 

Další den jsme naplánovali trasu druhým směrem a to na Pa-
prsek. Počasí trošku chladnější, pofukovalo, ale to nás neodradilo. 
Cesta byla příjemná, louky, lesy, kopečky a kopce a odměnou nám 
byl výstup na Paprsek. Po zhruba dvouhodinovém výšlapu jsme se 
občerstvili a rozdělili na dvě skupiny. Jedna se vydala zpět do Starého 
Města a druhá na další výstup k Medvědí boudě, na Chlupenkovec 
a dále ke Kunčické hoře a odtud zpět do místa pobytu. Ušli jsme 
krásných 17 -21 kilometrů, každý dle své kondice. Večer jsme po-
seděli a zavzpomínali na různé akce, které se konaly v přechozích 
letech až se nám slzy smíchu kutálely po tváři.  Poslední den pobytu 
jsme se vydali na dopolední túru po pěchotních srubech, kterými 
je tato oblast poseta. V domnění, že se jen pokocháme venkovním 
pohledem, jsme byli překvapeni, že jsme narazili na průvodce, který 
nám ochotně ukázal i vnitřní vybavení srubu. Šikli jsme se zrovna 

KLUB ČESKÝCH TURISTŮ MORKOVICE

Víkendový pobyt Jeseníky 27. 9.- 30. 9. 2018

Vánoce na ZUŠce

11. 5. LITOVELSKÉ  POMORAVÍ  Kroutilíková V.
25. 5. MIKROREGIONEM  MORKOVSKA Churá O.

7. – 9. 6. TŘÍDENNÍ  POBYT  V HORÁCH Blešová P.
29. 6. KRALOVEC – ROZHLEDNA  Pásková K.
13. – 20. 7.  BROUMOVSKO Dostálová, Blešová
 PRÁZDNINOVÁ  VYCHÁZKA Churá O.

Podrobný popis aktuální akce ve vývěsce na Náměstí Morkovice.
Účast veřejnosti vítána.

na 80. výročí Mnichovské dohody a věcí znalí odborníci nám něco 
řekli k historii těchto srubů. Poté už nás čekal jen návrat k obědu 
a cesta vlakem zpět domů. 

Víkendovku jsme zhodnotili jako velmi zdařilou akci, počasí 
překrásné, výhledy a ty „PANORAMATA“ byly největší odměnou jaké 
se nám mohlo dostat. Nachodili jsme krásné kilometry a s úsměvem 
na tváři se vrátili domů. Stálo to za to! Těšíme se příště.

Za KČT Petra Blešová

VÁNOČNÍ KONCERT – neděle 16. 12. 2018 v 15:00, víceúčelový sál
Zdravím čtenáře tohoto zpravodaje! Přijměte pozvání na naše nejen vánoční koncertování. Přeji nám všem klidné, radostné a v kruhu 

těch nejbližších prožité Vánoce. Díky také těm, se kterými jsme během uplynulého roku úspěšně spolupracovali! Pohodový rytmus, klidné 
tempo a úsměv do nadcházejícího roku přeje

       za žáky a učitele Vojtěch Ludík
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Dva měsíce prázdnin jsou za námi a my se svými spolužáky 
a kamarády setkáváme nejen na školních chodbách či v lavicích, ale 
i na prvních hasičských schůzkách. Čeká nás několik důležitých zá-
vodů, proto se hned pouštíme do pilného trénování.

Jeden z těchto závodů se konal na domácí půdě v Morkovicích. 
Již po třinácté náš sbor pořádal závod požárnické všestrannosti. 
V sobotu 29. 9. si za krásného slunečného počasí přijeli poměřit své 
síly mladí hasiči z blízkého i vzdálenějšího okolí. I když se letos na start 
postavilo méně hlídek než v minulých ročnících, 18 hlídek v kategorii 
mladších a 24 hlídek starších, konkurence byla velká. Po nezbytné 
prezentaci mohlo být odstartováno. Závodníky na trati dlouhé asi 
2,5 km čeká 6 kontrolních stanovišť tentokrát v pořadí střelba, požární 
ochrana, základy první pomoci, uzly, topografie a překonání překážky 
na vodorovném laně. Od jiných závodů požárnické všestrannosti se 
ten náš liší právě tratí, kdy jeho určitá část vede přímo městem.

Po doběhnutí, nezbytném vydechnutí a posílení dobrou svači-
nou všichni netrpělivě sledují průběžné výsledky. Když jsou sečteny 
všechny časy a trestné body, nic nebrání vyhodnocení. Pro všechny 
účastníky byla připravena sladká odměna a prvních pět hlídek bylo 
oceněno pohárem, medailemi a krásnými věcnými cenami.

A jak to dopadlo pro naše závodníky? V kategorii mladší star-
tovaly 3 hlídky. Hlídka č. 12 (Tomáš Navrátil, Jakub Hlouš, Gabriela 
Vlčková) obsadila 2. místo, hlídce č. 14 (Martin Karásek, Karolína 
Valouchová, Tereza Dobiášová) patřilo 9. místo a hlídka se startovním 
číslem 13 (Adina Sklářová, Jana Gajdůšková + 1 hoch ze Zdounek) si 
doběhla pro 13 místo.

V kategorii starší byly naše hlídky opravdu úspěšné. Hlídka 
č. 6 (Jan Pospíšil, Natálie Navrátilová, Vít Vymazal) si odnášela zlaté 
medaile, hlídka č. 7 (Anna Bayerová, Natálie Podrazilová, Pavlína 

Blíží se nám konec roku a s tím i Vánoční svátky. K Vánocům 
neodmyslitelně patří zdobení stromečku, vyrábění betlému, pečení 
cukroví, rozdávání dárků, přejídání kaprem s bramborovým salátem. 
Také k nim patří i dobrá nálada, setkávání se celých rodin, klid a po-
hoda. Následně po vánocích nás čeká konec roku, který je samozřejmě 
spjatý se silvestrovskými oslavami. 

Se vším, co nás čeká, se pojí i rizika, a to rizika požáru. Dávejte 
prosím pozor při zapalování svíček na adventním věnci, na štědrove-
černím stole apod . Počínejte si tak, aby od svíčky nemohl vzniknout 
požár. V nejlepším případě používejte kvalitní nehořlavé svícny, které 
i při převržení nebo roztavení svíce nezpůsobí neštěstí a Vánoce se 
nestanou katastrofou. V žádném případě opět nesmíme zapomínat, 
že zákon o požární ochraně č. 133/1985 Sb. nám ukládá povinnost 
učinit odpovídající opatření proti vzniku a šíření požáru. Riziko 
požáru nehrozí jen od svící, ale i od osvětlení vánočního stromečku. 
Používejte jen originální testované osvětlení. 

Ještě nebezpečnější jsou silvestrovské oslavy, kde je riziko vzniku 
požáru, z důvodu ohňostrojů, velké. Není to ale vše. Hrozí nám i riziko 
poranění při výbuchu pyrotechniky. Nejlepší minimalizací rizika je 
sledovat jen profesionální ohňostroje, ale pokud se do pyrotechniky 
pustíte sami, tak dodržujte určitá pravidla.
Vždy:
• kupujte pouze originální pyrotechniku,
• postupujte podle návodu výrobce,
• zkontrolujte okolí a vypouštějte jen na volném prostranství 
 (v nejlepším případě směrem do polí).

Vážení spoluobčané všem Vám přeji příjemné a krásné prožití 
svátků vánočních, bohatého Ježíška, mnoho štěstí a zdraví do nového 
roku 2019. 

Bc. Pavel Krejčí
preventista SDH

Podzimní branný závod v Morkovicích

Nový ročník hry Plamen byl odstartován! Konec roku a s ním spjatá rizika

Hřejivé sluníčko a stále teplé počasí nám připomíná spíše léto, 
ale kalendář nás utvrzuje, že je tu opravdu měsíc říjen. S novým 
školním rokem, začíná i nový ročník hry Plamen. Jeho zahajovací 
částí je závod požárnické všestrannosti. Letos se konal 13. října 
v Šelešovicích. Mimo „braňáku“  je pro závodníky připravena i tech-
nická disciplína - požární útok CTIF.

Po chladném ránu, nakonec celou sobotu příjemně hřálo sluníčko. 
A musíme přiznat, že nejen díky němu jsme se pěkně zapotili. Nej-
dříve jsme se dali do plnění útoku CTIF, průběžné výsledky vypadaly 
nadějně. Na braňáku jsme startovali jako jedny z posledních hlídek. 
Cílem bylo, trať závodu uběhnout v co nejkratším čase a pokud možno 
všechny disciplíny splnit co nejlépe, bez trestných bodů. Jednotlivé 
úkoly jsme pilně trénovali a mohli si je vyzkoušet na našem branném 
závodě, který byl velkou generálkou. O to netrpělivěji jsme čekali do 
pondělí na zveřejnění výsledků.

A čekání se vyplatilo. Mezi 11 hlídkami v kategorii mladší nám 
v ZPV patří 3. a 7. místo a v útoku CTIF z 5 družstev místo 2.

V kategorii starší jsme letos sestavili dva týmy. Týmu 
„A“ se podařilo vybojovat v ZPV krásné 1. a 3. místo. Stejný 
úspěch se opakoval i na útoku CTIF. I tady nám z 11 družstev 
patřilo místo 1. Hlídce týmu B se podařilo vybojovat 17. místo. 
Na útoku CTIF nenastoupili.

Po sečtení všech umístění dle pravidel do jarního kola postupu-
jeme z výborných pozic. Mladší z průběžného 2. místa, starší „A“ z 1. 
místa a starší „B“ pro chybějící disciplínu z místa 13.

Velmi úspěšné zahájení hry Plamen pro ročník 2018/2019 je 
tedy za námi. Je to však jen začátek a nás čeká spousta tvrdé práce a 
mnoho hodin tréninku, tak nám držte palce!

Mgr. Lenka Stojanová
členka SDH Morkovice

Hudečková) medaile stříbrné. 6. místo patřilo hlídce č. 8 (Eliška Ba-
lážiová, Štěpán Savčák, Daniel Vlček), 20. místo obsadila hlídka č. 10 
(Matěj Štěpánek, Eliška Kneblová, Ema Medková) a 21. místo hlídka 
č. 9 (Milan Karásek, Radek Obdržálek, Josef Havliš).

Velké poděkování patří nejen samotným účastníkům, ale 
i rozhodčím, kteří spravedlivě posuzovali všechny výkony, Zlínskému 
kraji a městu Morkovice za finanční příspěvek, v neposlední řadě 
i organizátorům za skvěle připravený závod.

A my si spokojeně můžeme říct: „Tak za rok zase ahoj v Mor-
kovicích“.

Mgr. Lenka Stojanová
členka SDH Morkovice
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ŠTĚDRÝ DEN * PONDĚLÍ 24. PROSINCE 2018
15:00 - vánoční mše svatá pro děti
20:30 - mše svatá v Prasklicích 
21:30 - mše svatá v Pačlavicích
22:30 - mše svatá v Morkovicích

SLAVNOST NAROZENÍ PÁNĚ - BOŽÍ HOD 
 ÚTERÝ 25. PROSINCE 2018
8:00 - mše svatá  v Prasklicích
9:00 - mše svatá v Pačlavicích
10:30 - mše svatá v Morkovicích
14:30 - Te Deum a svátostné požehnání v Morkovicích

SVÁTEK SV. ŠTĚPÁNA * STŘEDA 26. PROSINCE 2018
8:00 - mše svatá  v Prasklicích
9:00 - mše svatá v Pačlavicích
10:30 - mše svatá v Morkovicích
  
SLAVNOST MATKY BOŽÍ PANNY MARIE - NOVÝ ROK 
* ÚTERÝ 1. LEDNA 2019
9:00 - mše svatá v Pačlavicích
10:30 - mše svatá v Morkovicích
15:00 – společná modlitba, zpívání koled a požehnání na Křébech
17:00 - mše svatá v Prasklicích

Kostel v Morkovicích bude otevřen pro návštěvu Betléma a modlitbu 
u jesliček 25. prosince od 14:30 do 16:30 hod. a 26. prosince od 14:00 
do 16:00 hod. 

V čase adventu – v neděle 2. 12. budou při mši svaté požehnány adventní 
věnce a od úterý 4.12. vás zvu na roráty, kterou jsou přípravou na vánoce 
a připomínají nám, že světlo je víc než temnota, dobro je silnější než zlo. 

Pozvání k  bohoslužbám o Vánocích a na Nový rok v Morkovicích 
a okolních farnostech

Na Vánoce se dnes připravujeme zhruba stejně dlouho jako naší 
předkové, jenže jiným způsobem. Tichou adventní prosbu obsaženou 
v rorátních zpěvech „Rosu dejte, nebesa shůry“, které snad pocházejí 
již z doby Karla IV., vystřídal pokřik ducha dnešní doby „Go, Ježíšku, 
go“. Vánoce se jistě dají slavit různě, jen by bylo škoda, kdyby se krása, 
tajemství a posvátnost tohoto svátku postupně vytratilo. Abbé Pierre 
kdysi napsal: „Zesvětštit znamená zničit smysl věcí. Bez posvátné 
dimenze ztrácí skutečnost svou rovnováhu. Kdo skrývá a odsunuje 
věci posvátné, riskuje, že se vrátí barbarství.“ Jistě, že je důležité 
připravit dárky, uklidit dům, nazdobit stromeček, přichystat stůl 
s mnoha dobrotami… Ale hlavně nezapomenout na to nejdůležitěj-
ší. V Betlémě byl ve stáji osel i vůl, jesličky i seno, přišlo se podívat 
mnoho lidí co se to děje, ale hlavní byl právě narozený Ježíš. Vánoce 
bez Ježíše ztrácí smysl. 

Ani den bílý nezastíní
hvězdu, jež svítí nad jeskyní -
znamení spásy pro lidi.
A přece pouze vroucí víra,
jež nebi srdce otevíra, 
tu hvězdu svítit uvidí.

Přeji vám všem pokojné a radostné prožití vánočních  svátků, vše dobré 
v novém roce a nenechme si vzít to tajemné a posvátné co především 
patří k vánocům – setkání s Ježíšem.

P. Jan Ston

Do ulic našich obcí a měst v lednu opět vyjdou  koledníci, aby 
lidem popřáli šťastný nový rok, zazpívali koledy a při tom poprosili 
o příspěvek do zapečetěné pokladničky s logem Charity ČR. Výtěžek 
Tříkrálové sbírky je určen na pomoc těm, kteří si sami pomoci nedokáží 
z důvodu stáří, nemoci či jakohokoli hendikepu.  

KOLEDOVÁNÍ BUDE PROBÍHAT 
VE DNECH 5. 1. – 12. 1. 2019 
Žehnání koledníků a vedoucích skupinek bude 
v naší farnosti v pátek 4. ledna 2019, při večerní 
bohoslužbě ve farním kostele v Morkovicích.  

Děkujeme

TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 2019

KLUB  ČESKÝCH TURISTŮ MORKOVICE 
POŘÁDÁ

V PONDĚLÍ  31.12. 2018

SILVESTROVSKÉ SETKÁNÍ
U SVATÉ ANNY

Odchod: ve 13,00 hodin od restaurace Mezi stromy
Trasa: 8 km

Špekáček a poleno dřeva s sebou.
Setkání se koná za každého počasí.

Milovníky přírody a pohybu zvou pořadatelé.

TURISTICKÉ SAVOIR VIVRE
• Chovejte se tiše a neznečišťujte okolí odpadky,
• V přírodních rezervacích se pohybujte pouze po značených 

trasách,
• Netrhejte a neničte rostliny,
• Neplašte zvěř, neničte hnízda, vejce, hnízdiště, nory, mrave-

niště a lesní podlaží,
• Nevjíždějte motorovými vozidly do lesa a na louky,
• Na turistických cestách se chovejte slušně, nekuřte a nepijte 

alkohol,
• Přátelsky zdravte kolem jdoucí,
• Nerozdělávejte oheň v lese a 100 m od jeho hranice,
• Važte si všeho, co vás obklopuje – uvidíte-li, že někdo ničí 

přírodu nebo turistickou infrastrukturu, ihned ho napomeňte.

Děkujeme!
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Fotbalový klub 
Morkovice 

děkuje všem svým členům, 
sponzorům, fanouškům 

a hráčům za jejich přízeň,  
podporu a práci pro klub 

v roce 2018.
Nejenom jim, ale všem 
občanům našeho města 

přejeme 
klidné Vánoce a do nového 

roku 2019 mnoho štěstí, 
zdraví a úspěchů.

Mládež farnosti Morkovice Vám p eje hojnost Božího požehnání do Nového roku!
D kujeme za p íze  a t šíme se na další spole né akce v roce 2019!

Farnost Morkovice

Farnost Morkovice ve spolupráci s Košíká ským muzeem Morkovice
 Vás srde n  zve na 

Živý Betlém

24. prosince 2018  p ed Košíká ským muzeem

Program:
15:00 mše svatá pro d ti

16:00 Živý Betlém a zpívání koled p ed muzeem
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Kde se rodiče pečující o dítě se zdravotním postižením 
mohou informovat o možnostech pomoci? Jak skloubit péči 
o zdravotně postižené dítě a zaměstnání? Je pro rodinu efek-
tivnější využívat služby volnočasových organizací, či sociálních 
služeb? Nejen tyto otázky byly zodpovězeny během mezire-
zortního setkání na téma „Pomoc rodinám s dětmi se zdravotním 
postižením v okrese Kroměříž“, které se uskutečnilo dne 18. září 
2018 v prostorách sborového domu Jednoty bratrské Holešov.

Cílem setkání bylo zpřehlednit stávající služby pro děti se zdra-
votním postižením v okrese Kroměříž a vytvořit prostor pro diskusi 
vedoucí k zabezpečení chybějících služeb v síti. Na setkání se sešli zá-
stupci z oblasti školství, zdravotnictví, sociálních služeb, Úřadu práce 
ČR (Holešov a Bystřice pod Hostýnem), volnočasových aktivit a církve. 

„První, s kým rodič dítěte se zdravotním postižením přijde do kon-
taktu, je pediatr. Ten by mohl rodiče nasměrovat, kam dál. Aby se lékařům 
ulehčilo, mohl by být vydán informativní leták, kde by bylo v bodech uve-
deno, kam všude se rodič může obrátit (raná péče, kontaktní pracoviště ÚP 
ČR, sociální pracovník obce atd.). Letáky by mohl vydávat krajský úřad, 
který má přehled o jednotlivých sociálních službách, a mohly by být distri-
buovány pediatrům, porodnicím, dětským oddělením v nemocnicích, kde 
by je předávali rodičům,“ uvedla účastnice setkání Hana Matyášová, 
DiS., referentka ÚP ČR, kontaktního pracoviště Holešov.

Setkání iniciovaly lokální síťařky Martina Janečková a Alžbě-
ta Luhan Fürstová, které mají v rámci projektu Systémový rozvoj 
a podpora nástrojů sociálně-právní ochrany dětí na starost obce 
s rozšířenou působností Holešov, Kroměříž a Bystřice pod Hostýnem. 

Hlavním úkolem těchto síťařek je vylepšovat místní síť služeb 
pro ohrožené děti a jejich rodiny, což v praxi znamená podporovat 
a propojovat všechny aktéry služeb ke spolupráci tak, aby místní síť 
fungovala co nejlépe a v nejlepším zájmu dítěte. 

Jak ulehčit těžkou situaci rodičům?
Účastníci setkání upozornili na horší situaci pečujících osob, 

zpravidla rodičů, o děti s  těžkým zdravotním postižením. Některé 
služby či zařízení totiž často odmítnou takové rodiče z toho důvodu, 
že nemají dostatečnou kapacitu osobních asistentů. Přítomní zástupci 
sociálních služeb připisují tato odmítavá jednání nedostatku financí 
na rozšíření kapacit osobních asistentů.

Přítomní se dále shodli na tom, že s  dospívajícím dítětem se 
zdravotním postižením narůstá i náročnost péče o něj. A rodiče bez 
možnosti využití jakékoliv formy odlehčovací pomoci při celodenní 
péči bývají po několika letech psychicky i fyzicky vyčerpaní a cítí se být 
izolovaní od komunity „běžných lidí“. Dle zúčastněných jsou pracující 
rodiče často nuceni, nejčastěji při dosažení věku 15 let dítěte se zdra-
votním postižením, odejít ze zaměstnání a starat se o dítě celodenně. 

 Jak pomoci rodinám s dětmi se zdravotním postižením?

Načež uvedli, že tuto problematiku by vyřešily dostatečně navazující 
služby pro danou cílovou skupinu. V obcích s rozšířenou působností 
Holešov a Kroměříž by pomohlo zejména zavedení ambulantních 
odlehčovacích služeb.

Kam se mohou rodiče obrátit? 
Rodiče dítěte se zdravotním postižením ve věku 0–7 let mohou 

bezplatně využívat terénních služeb Střediska rané péče EDUCO Zlín, 
z. s. (www.ranapecezlin.cz). Pracovníci dané služby dojíždějí přímo do 
rodin dítěte a učí je způsoby, jak dítě rozvíjet, zapůjčují jim pomůcky či 
odbornou literaturu a poskytují i psychickou podporu. Děti se mohou 
dále rozvíjet během předškolního, školního a zájmového vzdělávání, 
např. prostřednictvím ZŠ a MŠ Kroměříž, F. Vančury, Odborného 
učiliště a ZŠ Holešov, ZŠ Bystřice pod Hostýnem, Pod Dubíčkem. 
V Bystřici pod Hostýnem již několik let funguje klub Stonoška (www.
stonoska-bph.cz), Asociace rodičů a přátel zdravotně postižených dětí 
v ČR (v Kroměříži je druhá klubovna zabezpečená Klubem UNESCO), 
která sdružuje děti a rodiče z celého Kroměřížska. Stonoška v Bystřici 
provozuje 3x týdně Denní centrum volnočasových aktivit pro osoby 
s tělesným, mentálním a kombinovaným postižením. Klub dále nabízí 
rehabilitační, rekondiční a psychorehabilitační pobyty nejen pro zdravot-
ně postižené děti z okresu Kroměříž, ale i pro děti z jiných regionů ČR.

Setkání v samém závěru zhodnotil i Mgr. Milan Jelínek, ředitel 
Charity Holešov: „Setkání bylo zajímavé a obohacující. Nicméně bych si 
dokázal představit a bylo by to i potřebné, aby se takovýchto jednání účast-
nily všechny zainteresované strany – uživatelé, poskytovatelé, samospráva 
(města, obce a zástupce krajského úřadu). V oblasti financování sociál-
ních služeb je důležité, aby byly i nadále zapojeny všechny možné úrovně od 
státní správy (Ministerstvo práce a sociálních věcí) přes samosprávy měst, 
obce a kraje až po klienty a donátory (firmy, jednotlivci). A dodává: „Stále 
však není legislativně ošetřeno např. to, kolik finančních prostředků mají 
samosprávy vynakládat na jednotlivé sociální služby. Je to o prioritách 
a vstřícnosti toho kterého města, případně obce. Ke stabilizaci systému 
financování by rovněž přispělo víceleté financování sociálních služeb, 
po kterém již delší dobu v sociálních službách voláme.“

Tímto bychom chtěly poděkovat za vstřícnost správci sboru 
Jednoty bratrské v Holešově, Mgr. Milanu Svobodovi, který zajistil 
pro setkání prostory a malé občerstvení.

Lokální síťařky
Bc. Alžběta Luhan Fürstová, DiS. 

(ORP Bystřice pod Hostýnem a Kroměříž)
Mgr. Martina Janečková (ORP Holešov a Kroměříž)

Ministerstvo práce a sociálních věcí
alzbeta.luhan@mpsv.cz   martina.janeckova@mpsv.cz

www.pravonadetstvi.cz

O projektu
Projekt Systémový rozvoj a podpora nástrojů sociálně-právní ochrany 

dětí realizuje Ministerstvo práce a sociálních věcí ve 12 krajích ČR pro-
střednictvím Operačního fondu Zaměstnanost. Zaměřuje se na posílení 
mezirezortní a multidisciplinární spolupráce v oblasti péče o ohrožené děti 
a jejich rodiny. Cílem projektu je i nadále snižovat počet dětí, které musí 
svou rodinu opustit, a dětem, jež se dostávají do systému náhradní rodinné 
péče, zajistit co nejkvalitnější individuální péči. V rámci projektu probíhá 
v 11 krajích ČR aktivita Podpora síťování služeb na lokální úrovni (Síťování), 
kterou provádí 87 lokálních a krajských síťařů, zaměstnanců ministerstva.
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LED – JAPA OIL, s.r.o.            www.led-japaoil.cz  
20 let na trhu 
DISTRIBUCE ZNAČKOVÝCH MAZIV 
VELKOOBCHOD - MALOOBCHOD 

 

 
I V ZIMĚ S NÁMI MŮŽETE POČÍTAT 

 
 

PŘIJĎTE SE PODÍVAT DO NAŠÍ PRODEJNY: 
Morkovice, ul. Komenského - areál Agrodružstva - prodejna je v 1. patře nad vrátnicí 
Provozní doba: pondělí - pátek   7.00 - 12.00   13.00 - 16.00        
Tel.: 573 370 470, 724 213 435, 602 747 429, 723 018 409, e-mail: obchod@led-japaoil.cz 

HARMONOGRAM SVOZOVÝCH DNÍ MORKOVICE-  
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V roce 2017 spustilo město Morkovice-Slížany první ročník tzv. 
participativního rozpočtu, který by se měl zopakovat i v letošním roce. 
Každý občan tak může podávat návrhy, co by se u nás mělo opravit, 
postavit nebo alespoň projektově připravit. A o tom, co se z podaných 
návrhů bude v roce 2019 realizovat, rozhodnete hlasováním opět Vy.

V roce 2017 získal nejvíce hlasů návrh na zhotovení projektové 
dokumentace na opravu chodníku a cesty na ul. Nová – na přípravu 
této dokumentace  je již uzavřená smlouva o dílo. Protože pořízení pro-
jektů vyjde levněji, než byla vyčleněná částka, pracujeme i na realizaci 
návrhu, který se umístil na druhém místě. Tím bylo pořízení kame-
rového systému, jednáme o sledování nejproblémovějších míst (letní 
kino, náměstí) a sledování pohybu vozidel na příjezdech do města.

Příprava druhého roku projektu „DÁME NA VÁS“ bude probíhat 
podle následujícího harmonogramu:

Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje prodej vyznačené 
části pozemku p.č. 1294 orná půda o přibližné výměře 170 m2 v k.ú. 
Morkovice za 20 Kč/m2. Hlasování: Schváleno jednomyslně.
e) Město čerpalo na stavbu BD č.p. 181 dotaci, která byla zajištěna 
zástavním právem na dobu 20 let. Vzhledem k tomu, že tato doba 
uplynula, je možné zástavní právo vymazat. 

DÁME NA VÁS
Vy navrhujete – vy rozhodujete

Návrh usnesení: Zastupitelstvo města pověřuje starostu Mgr. Pavla 
Horáka k podání žádosti o výmaz zástavního práva a jednat za město 
ve věci výmazu zástavního práva týkajícího se bytového domu č.p. 181.
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

Prosíme proto o podávání návrhů na akce v hodnotě do 600 000 Kč, 
které by podle Vás zlepšily vzhled města, zpříjemnily život občanů 
i návštěvníků, prospěly přírodě nebo jakkoli napomohly rozvoji Mor-
kovic-Slížan. Jak plyne z harmonogramu, návrhy je možné podávat do 
20. 2. 2019. Můžete je zaslat e-mailem na adresu hanakova@morko-
vice-slizany.cz, telefonicky na číslo 573 502 816 nebo i osobně u paní 
Aleny Hanákové na městském úřadu. Všechny návrhy budou posou-
zeny z hlediska technické, legislativní i ekonomické proveditelnosti 
a začátkem dubna budou předloženy k hlasování všem občanům měs-
ta. V případě zájmu předkladatelů námětů proběhne koncem března 
setkání s občany, na kterém budou moci své návrhy blíže vysvětlit 
a mohou se pokusit získat pro ně podporu.

Na Vaše návrhy se těší
Mgr. Pavel Horák, starosta

Upozornění!

MĚSTSKÝ ÚŘAD MORKOVICE – SLÍŽANY
Poslední úřední den a pokladní hodiny v roce 2018

Středa  19. 12. 2018 / 7,30 – 12,00 a 13,00 – 17,00 hodin
Prvním úředním dnem v novém roce bude středa 2. ledna 2019

MĚSTSKÁ KNIHOVNA V MORKOVICÍCH BUDE V DOBĚ 
VÁNOČNÍCH SVÁTKŮ 

ZAVŘENÁ 

 OD PONDĚLÍ 24. PROSINCE 2018
DO ÚTERÝ 1. LEDNA 2019 (VČETNĚ)

V minulém roce jsme Vás informovali o tom, v jakých nových přístu-
pech a metodách se vzděláváme, na čem nyní pracujeme a co budujeme. 
Také rok 2018 s sebou přinesl mnoho nového.

Tak zaprvé jsme i nadále pokračovali v sebezdokonalování a prohlu-
bovali své dovednosti v rámci konceptu bazální stimulace – několik našich 
zaměstnanců prošlo závěrečnou fází tohoto kurzu, a proto můžeme v péči 
o naše uživatele využívat všechny prvky masáží a stimulací, které tento 
koncept nabízí. A po asi dvou letech péče dle bazální stimulace můžeme 
zhodnotit, že výrazně přispěla ke zvýšení kvality života našich seniorů.

Také jsme se vzdělávali v metodě reminiscence, což je záměrné vy-
volávání vzpomínek s cílem zlepšení psychického stavu uživatele služby. 
Pracovníci používali při práci se seniory reminiscenci intuitivně již dříve, 
avšak nyní získali znalosti, jak reminiscenci provádět profesionálně 
tak, aby z ní měl uživatel sociální služby co největší užitek. V prostředí 
naší služby můžete proto najít i spoustu vzpomínkových „retro“ koutů 
a místností, starou „válečkovou“ malbu na stěnách pokojů a množství 
historických předmětů, aby bylo opticky podpořeno vyvolání vzpomínek.

S velkým úspěchem byla po proškolení pracovníků zavedena také 
profesionální canisterapie, která využívá léčebných účinků psa na člově-
ka. Speciálně vycvičená fenka Stella každý týden navštěvuje naše klienty 
a rozdává jim radost. Rovněž jsme zapracovali na zvýšení odbornosti 
v oblasti zahradní terapie -  v rámci školící akce lektorka této terapie 
pracovníky naučila, jak seniorům vrátit vzpomínky na šťastnější dobu 
jejich mladosti, kdy venku pod širým nebem trávili mnohem více času 

Rok 2018 v Sociálních službách Pačlavice 

a byli spjati s přírodou a jejími proměnami v průběhu roku. Závěrečným 
kurzem pak byla arteterapie, léčba pomocí výtvarných technik, při které se 
naši zaměstnanci dozvěděli, jak podporovat a rozvíjet u uživatele sociální 
služby jednotlivé složky komunikace verbální i neverbální: spolupráci, 
vyjadřování a zvládání emocí, navázání a udržení kontaktu, apod.

Vzdělávacích akcí bylo tedy opět mnoho a další nás čekají v příštím 
roce, kdy budeme pracovat na zvýšení kvality v oblasti individuálního 
přístupu k uživateli a zvládání práce s klientem s rizikovým a problémo-
vým chováním tak, aby naše služba byla pro seniory bezpečná a zároveň 
podporovala jejich důstojnost.

Mimo to jsme pro seniory vybudovali speciální relaxační místnost 
s profesionálním masérským lůžkem, kde naše aktivizační pracovnice 
provádí masáž lávovými kameny – ta je mezi uživateli velmi oblíbená, 
protože snižuje bolest a ztuhlost zad a umožňuje tak lepší pohyblivost.

Po otevření nových prostor domova se zvláštním režimem jsme se 
letos věnovali přípravám na další nezbytnou rekonstrukci našich budov, 
která započne v příštím roce. Našim cílem zůstává, aby v roce 2020 byly 
všechny pokoje našich uživatelů pouze jednolůžkové a dvoulůžkové 
s vlastní koupelnou a WC. 

Věříme, že seniorům z našeho regionu tak budeme již brzy moci 
nabídnout nejen kvalitní péči a domácí kuchyni, ale i krásné a důstojné 
prostředí k prožití podzimu jejich života. 

Mgr. Petra Motalová
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místní strojírenská firma oslavila letos 60. výročí svého založení. Při té 
příležitosti otevřela brány podniku široké veřejnosti a ukázala, jak 
moderní provoz se jí podařilo od svého vzniku vybudovat. 

Celkem se přišlo podívat 462 návštěvníků. 

 
 
Firma se zúčastnila Veletrhu 
práce a vzdělávání – Kroměříž 
2018, v jehož rámci firmy 
společně se středními školami 
prezentují žákům osmých  
a devátých tříd možnosti jejich 
dalšího rozvoje. 

 

 
 
V současné době firma hledá zaměstnance na pozice 
 nástrojař  konstruktér  obchodní zástupce 

Neváhejte se informovat u paní Remešové na tel. 602 546 099       
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Volba místostarosty 
MUDr. Eva Chvátalová navrhla na funkci místostarosty Zdeňka Frkala.
Jiné návrhy nebyly vzneseny.
Hlasování
Počet vydaných hlasovacích lístků: 15
Výsledek volby
Počet platných hlasů pro kandidáta Zdeňka Frkala:  13
Místostarostou města Morkovice – Slížany byl zvolen Zdeněk Frkal.
Volba členů rady
Mgr. Albrechtová navrhla na člena rady  Jiřího Navrátila.
Ing. Pěnčíková navrhla na člena rady  Jana Jablunku.
J. Jablunka navrhl na člena rady Ing. Jana Blešu.
Hlasování
Počet vydaných hlasovacích lístků: 15
Výsledek volby
Počet platných hlasů pro kandidáta Ing. Jana Blešu: 10
Počet platných hlasů pro kandidáta Jana Jablunku: 13
Počet platných hlasů pro kandidáta Jiřího Navrátila:  14
Členy rady města byli zvoleni:
Ing. Jan Bleša
Jan Jablunka
Jiří Navrát
Usnesení: Zastupitelstvo města podle § 84 odst. 2 písm. m) zákona 
č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), v platném znění, volí:
starostou Mgr. Pavla Horáka            
místostarostou  Zdeňka Frkala  
členy rady Ing. Jana Blešu, Jana Jablunku, Jiřího Navrátila 
 
5. Určení místostarosty, zastupujícího starostu v  době jeho 
nepřítomnosti
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města určuje podle §104 záko-
na č.  128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), v  platném znění, 
místostarostu Zdeňka Frkala k  zastupování starosty v  době jeho 
nepřítomnosti nebo v době, kdy starosta nevykonává funkci.
Hlasování: 14 členů městského zastupitelstva hlasovalo pro návrh. 
Zdeněk Frkal se zdržel hlasování. Návrh usnesení byl přijat.

6. Stanovení výše odměn neuvolněným členům zastupitelstva
Výpis z platné Přílohy k nařízení vlády č.  318/2017 Sb., o výši odměn 
členů zastupitelstev územních samosprávných celků, maximální výše 
pro neuvolněné členy zastupitelstva

počet 
obyvatel

neuvolněný 
m í s to s t a -
rosta

člen rady

předseda
 výboru
 nebo 
komise

člen výboru
nebo 
komise

člen 
zastupitel-
stva

nad  1 000
do 3 000

27 613 Kč 6 136 Kč 3068 Kč 2 557 Kč 1 534 Kč 

Návrh usnesení: Zastupitelstvo města stanoví podle § 72 a § 84 
odst. 2 písm. n) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), 
v platném znění, výši odměny neuvolněným členům zastupitelstva 
ve výši 40% z částky uvedené v Příloze k Nařízení vlády č. 318/2017 
Sb., o výši odměn členů zastupitelstev územních samosprávných cel-
ků, v platném znění.
Odměna se poskytuje pouze za funkci s nejvyšší odměnou.
Odměna se poskytuje ode dne následujícího po dni prvního zasedání 
zastupitelstva, jehož se neuvolněný člen zastupitelstva zúčastní nebo 
ode dne následujícího po dni zvolení do funkce (člena rady, předsedy 
výboru, člena výboru), a to po celé funkční období.
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

7. Zřízení kontrolního výboru a volba jeho členů
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města zřizuje podle § 84 odst. 2 
písm. l a § 117 a násl. zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), 
v platném znění, kontrolní výbor a stanoví počet jeho členů na 5.
Zastupitelstvo města volí předsedu kontrolního výboru Jiřího Vin-
klárka a členy kontrolního výboru Ing. Horáková Soňa, Klímek Radim, 
Mgr. Langhans Martin, Pajgr Jaroslav.
Hlasování: Pro návrh hlasovalo 14 členů městského zastupitelstva. 
Jiří Vinklárek se zdržel hlasování. Návrh usnesení byl přijat.

8. Zřízení finančního výboru a volba jeho členů
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města zřizuje podle § 84 odst. 2 
písm. l a § 117 a násl. zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), 
v platném znění, finanční výbor a stanoví počet jeho členů na 7. 
Zastupitelstvo města volí předsedu finančního výboru Ing. Rábka 
Kamila, MBA, MSc. a členy finančního výboru Churý Pavel, Ing. Pěn-
číková Marie, Mgr. Pešáková Jana, JUDr. Šestáková Dagmar, Martin 
Koutňák, Ing. Zaoral Bronislav
Hlasování: Pro návrh hlasovalo 13 členů městského zastupitelstva. 
Mgr. Albrechtová a Ing. Rábek MBA, MSc. se zdrželi hlasování.
Návrh usnesení byl přijat.

9. Majetkoprávní úkony
a) Koupě pozemku p.č. 775/2 na ul. 1. máje
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje koupi pozemku p.č. 
775/2 ostatní plocha o výměře 57 m2 v k.ú. Morkovice od  ČR - Úřad 
pro zastupování státu ve věcech majetkových za 9.500 ,- Kč a zároveň 
pověřuje starostu Mgr. Pavla Horáka k podpisu smlouvy.
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

b) Převod práv a povinností ze smlouvy o budoucí kupní smlouvě na 
byt v bytovém domě č.p. 181 (BD za bývalou prodejnou agrodružstva).
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje  převod práv 
a povinností ze smlouvy o budoucí kupní smlouvě na prodej bytové 
jednotky 181/9 v domě č.p. 181 na pozemku p.č. 1159/3 spolu se 
spoluvlastnickým podílem 817/6657 na společných částech domu 
č.p. 181 a pozemku p.č. 1159/3 vše v k.ú. Morkovice.
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

c) Návrh na přijetí daru
Návrh usnesení: zastupitelstvo města schvaluje přijetí daru, a to id. 
1/46 pozemků v k.ú. Morkovice
Parcelní číslo  Název druhu pozemku číslo LV výměra
874/5 orná půda 1879 118
877/2 zahrada 1879 18
1885/4 orná půda 1879 490
1885/53 orná půda 1879 75
1885/64 orná půda 1879 566
1893/4 ostatní plocha 1879 214
1893/10 ostatní plocha 1879 1399
1893/13 ostatní plocha 1879 102
1893/15 ostatní plocha 1879 34
1893/22 ostatní plocha 1879 18
1894/147 orná půda 1879 183
1894/189 orná půda 1879 169
1894/190 orná půda 1879 1276
1896/40 orná půda 1879 289
875/3 orná půda 2338 4
875/4 zahrada 2338 83
875/9 zahrada 2338 19
875/7 zastavěná plocha 264 32 
 a nádvoří 
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

d) Prodej části pozemku p.č. 1294 na  ul. Nová 
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Zápis z ustavujícího zasedání Zastupitelstva města Morkovice-Slížany,
konaného dne 31. 10. 2018 v 17.00 hodin v sále hasičské zbrojnice 

v Morkovicích

I. Při zahájení bylo přítomno 15 členů 
městského zastupitelstva

Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje prodej vyznačené 
části pozemku p.č. 251/1 v k.ú. Morkovice za 20 Kč/m2.
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

6. Zrušení obecně závazné vyhlášky č. 7/2003
Zrušení obecně závazné vyhlášky č.7/2003 ze dne 11. 12. 2003 
o podmínkách k zabezpečení požární 
 ochrany při akcích, kterých se zúčastní větší počet osob. Obecně 
závazná vyhláška je obsahově shodná 
 s nařízením Zlínského kraje 5/2012 ze dne 28. 11. 2011 , kterým se 
stanoví podmínky k zabezpečení 
 požární ochrany při akcích, kterých se zúčastňuje větší počet osob.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje obecně závaznou 
vyhlášku města č.1/2018 , kterou 
 se zrušuje obecně závazná vyhláška č.7/2003 ze dne 11. 12. 2003 
o podmínkách k zabezpečení 
požární ochrany při akcích, kterých se zúčastní větší počet osob - 
příloha č.2
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

7. Dotace na opravu sokolovny
Dne 4. 9. 2018 kontaktovalo telefonicky starostu sokola náměstkyně 
ministra z MŠMT s tím, že je možné získat dotaci na opravu sokolov-
ny a organizace má do druhého dne potvrdit, že má o dotaci zájem.
Dne 6. 9. 2018 zaslalo MŠMT e-mail s informací o navržení žádosti 
Sokola Morkovice k  realizaci a výzvou k  doplnění dokumentace 
v termínu „co nejdříve“. 
Popis rekonstrukce je uveden v příloze 3/1
Na dodavatele rekonstrukce sokolovny proběhlo výběrové řízení ukon-
čené dne 5.2.2018. Vítězem se stala K+S STAVEBNÍ, s.r.o. Kroměříž 

s cenou 11 439 984 Kč (příloha č. 3/2), podíl města ve výši 40% je 
tedy 4 575 994 Kč (5 537 000 Kč vč. DPH). 
Navržený postup předpokládá uzavření smlouvy o budoucí darovací 
smlouvě (příloha č. 3/3) a smlouvy o poskytnutí investiční dotace 
(příloha č. 3/4).
Převod sokolovny do vlastnictví města musí schválit předsednictvo 
ČOS. Smlouvu o budoucí darovací smlouvě schválil tento o rgán 
v květnu 2018.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje poskytnutí in-
vestiční dotace ve výši 5 537 000 Kč pro Tělocvičnou jednotu Sokol 
Morkovice na akci „Stavební úpravy sokolovny Morkovice“.
Hlasování: Schváleno jednomyslně.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje uzavření Veřejnopráv-
ní smlouvy o poskytnutí investiční dotace z rozpočtu města Morkovice-
-Slížany na akci „Stavební úpravy sokolovny Morkovice“ mezi městem 
Morkovice-Slížany a Tělocvičnou jednotou Sokol Morkovice ve znění 
dle přílohy č. 3/4 a pověřuje starostu města podpisem této smlouvy.
Hlasování: Pro návrh hlasovalo 11 členů městského zastupitelstva. 
P. Jablunka a M. Koutňák hlasovali proti návrhu.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje uzavření smlouvy 
o budoucí darovací smlouvě mezi městem Morkovice-Slížany 
a Tělocvičnou jednotou Sokol Morkovice ve znění dle přílohy č. 3/3 
a pověřuje starostu města podpisem této smlouvy.
Hlasování: 8 členů městského zastupitelstva hlasovalo pro návrh. Vl. 
Štětina a E. Lejsalová se zdrželi hlasování. P. Jablunka, M. Koutňák 
a J. Vinklárek hlasovali proti návrhu. 
8. Rozpočtové opatření č. 4 – příloha č. 4
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje rozpočtové opat-
ření č. 4.
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

Do zvolení nového starosty vedl zasedání ustavujícího zastu-
pitelstva jeho nejstarší člen Ing. Jan Bleša.

Návrhová a volební komise, ověřovatelé zápisu: 
Mgr. Pešáková, Ing. Zdražilová
Program: 
1. Jednací řád Zastupitelstva města Morkovice-Slížany
2. Určení počtu členů rady
3. Určení funkcí, pro které budou členové rady uvolněni
4. Volba starosty, místostarosty a členů rady
5. Určení místostarosty, zastupujícího starostu v době jeho nepřítomnosti
6. Stanovení výše odměn neuvolněným členům zastupitelstva
7. Zřízení kontrolního výboru a volba jeho členů
8. Zřízení finančního výboru a volba jeho členů
9. Majetkoprávní úkony
Program byl schválen jednomyslně.

1. Jednací řád Zastupitelstva města Morkovice – Slížany
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města vydává jednací řád Zastupi-
telstva města Morkovice-Slížany. Hlasování: Schváleno jednomyslně.

2. Určení počtu členů rady
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města stanoví podle § 84 odst. 2 písm. 
m) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), v platném znění, 

počet členů rady města na pět. Složení rady města je starosta, statu-
tární místostarosta a tři radní. Hlasování: Schváleno jednomyslně.

3. Určení funkcí, pro které budou členové rady uvolněni
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města stanoví podle § 84 odst. 2 
písm. m) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), v platném 
znění, že počet dlouhodobě uvolněných členů zastupitelstva jsou dva. 
Zastupitelstvo města určuje podle § 84 odst. 2 písm. k) zákona 
č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), v platném znění, že funkce, 
pro kterou jsou členové zastupitelstva uvolněni, jsou funkce starosta 
a místostarosta. Hlasování:  Pro návrh hlasovalo 14 členů městského 
zastupitelstva. Petr Jablunka se zdržel hlasování.
Návrh usnesení byl přijat.

4. Volba starosty, místostarosty a členů rady
Mgr. Horák navrhl, aby volba starosty, místostarosty i členů rady 
proběhla tajným hlasováním.
Hlasování: Pro návrh hlasovalo 14 členů městského zastupitelstva. 
Jan Jablunka hlasoval proti návrhu. 
Byla schválena tajná volba starosty, místostarosty a členů rady.
Volba starosty
Mgr. Albrechtová navrhla na funkci starosty Mgr. Pavla Horáka.
Jiné návrhy nebyly vzneseny.
Hlasování
Počet vydaných hlasovacích lístků: 15
Výsledek volby
Počet platných hlasů pro kandidáta Mgr. Pavla Horáka: 14
Starostou města Morkovice – Slížany byl zvolen Mgr. Pavel Horák.
Ing. Jan Bleša předal vedení zasedání zastupitelstva starostovi 
Mgr. Pavlu Horákovi

II. Projednávání programu
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2 Morkovice-Slížany

Zápis ze zasedání Zastupitelstva města Morkovice–Slížany č. 25
konaného dne 11. 9. 2018 v 18 hodin v zasedací místnosti 

Agrodružstva Morkovice

I. Při zahájení bylo přítomno 13 členů 
městského zastupitelstva

Omluveny: Ing. Horáková, Š. Vojtušová
Zápis ze zasedání zastupitelstva města č.24 byl schválen jednomyslně.
Návrhová komise: I. Handlová, E. Lejsalová
Ověřovatelé zápisu: Mgr. Albrechtová, R. Klímek
Program: 
1. Zpráva o plnění usnesení
2. Zpráva o činnosti rady
3. Střednědobý výhled rozpočtu města Morkovice-Slížany, období 
2019 -2023
4. Změna územního plánu č.1 – zkrácený způsob
5. Majetkoprávní úkony
6. Zrušení obecně závazné vyhlášky č.7/2003 
7. Dotace na opravu sokolovny
8. Rozpočtové opatření č. 4
Program byl schválen jednomyslně.

1. Zpráva o plnění usnesení
- Byla podepsaná smlouva se Správou a údržbou silnic Kroměřížska 
s.r.o. na zakázku “ZTV Morkovice, lokalita Záhumenice, komunikace 
a chodníky“.
- Byla podepsaná smlouva na poskytnutí dotace na opravu nemovitosti 
po změně vlastníka nemovitosti .
- Byla podepsaná a na katastrálním úřadě zaregistrovaná smlouva na 
pozemek 251/2 v k.ú. Morkovice .
- Byla podepsaná a na katastrálním úřadě zaregistrovaná smlouva na 
pozemky dle výpisu usnesení č. 24 .
- Neproběhl odkup části pozemku p.č. 1084/2 v  k.ú. Morkovice . 
Pozemek není prozatím geodeticky oddělen. 
- Byl zaregistrován bezúplatný převod pozemku p.č. 1084/2 v k.ú. 
Morkovice z ČR Úřadu pro zastupování státu ve věcech majetkových 
na město Morkovice – Slížany.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města bere na vědomí zprávu 
o plnění usnesení.
Hlasování: Schváleno jednomyslně

2. Zpráva o činnosti rady města od 14.6.2018 do 29.8.2018
Zápisy z jednání rady jsou zasílány členům zastupitelstva a také jsou 
zveřejněny na stránkách města.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města bere na vědomí zprávu 
o činnosti rady města za období od 14. 6.2018 do 29. 8. 2018.
 Hlasování: 12 členů městského zastupitelstva hlasovalo pro návrh. 
M. Koutňák se zdržel hlasování.
Návrh usnesení byl přijat.

  3. Střednědobý výhled rozpočtu  města Morkovice-Slížany na 
období 2019 – 2023 - příloha č.1
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje střednědobý výhled 
rozpočtu města Morkovice-Slížany na období 2019 -2023.
Hlasování: 11 členů městského zastupitelstva hlasovalo pro návrh. 
P. Jablunka a M. Koutňák se zdrželi hlasování.
Návrh usnesení byl přijat. 

4. Probíhá pořízení změny územního plánu č.1 a byla podána 
žádost o rozšíření změny o změnu ploch z veřejného prostranství P* 
na plochy smíšené obytné městské SO.02 a to parcel č.1124/5 a 1235 

v k.ú. Morkovice, na ul. Náměstí vedle odstraněného rodinného domu 
naproti přes cestu stavby nové radnice. 
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje pořízení změny 
č.1 ÚP Morkovice – Slížany zkráceným způsobem dle § 55a zákona 
č. 183/2006 Sb. (stavební zákon) a zároveň ukládá rozšířit změnu 
územního plánu o parcely č. 1124/5 a 1235 dle žádosti manželů 
Ježových (změna ploch  veřejných prostranství P *na plochy smíšené 
obytné městské SO.2.)
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

5. Majetkoprávní úkony
a) Zrušení usnesení zastupitelstva č.20-II/17 ze dne 25.10.2017, 
kterým byla schválena směna pozemku parc.č.329/5 ost. plocha 
o výměře 83m2 ve vlastnictví Římskokatolické farnosti Morkovice 
za pozemek p.č.1905/220 orná půda o výměře 87m2 ve vlastnictví 
města Morkovice – Slížany. 
Návrh usnesení:  Zastupitelstvo města ruší usnesení zastupitelstva 
č.20-II/17 ze dne 25.10.2017, kterým byla schválena směna pozemku 
parc.č.329/5 ost. plocha o výměře 83m2 ve vlastnictví Římskokatolické 
farnosti Morkovice za pozemek p.č.1905/220 orná půda o výměře 
87m2 ve vlastnictví města Morkovice – Slížany.
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

b) Koupě pozemku parc.č.329/5 ost. plocha o výměře 83m2 v k.ú. 
Morkovice ve vlastnictví Římskokatolické farnosti Morkovice za 
cenu 50,-Kč/m2 .
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje koupi pozemku 
parc.č.329/5 ost. plocha o výměře 83m2 v k.ú. Morkovice ve vlastnictví 
Římskokatolické farnosti Morkovice za cenu 50,-Kč/m2.
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

c) Prodej chaty v osadě Skavsko na pozemku parc.č.1971 v k.ú. Mor-
kovice ve vlastnictví města Morkovice – Slížany. Po vyvěšení záměru 
prodeje předmětné chaty se přihlásili dva zájemci a na základě dopo-
ručení finanční komise města z důvodu malé informovanosti o prodeji 
bylo navrženo podat inzerci o prodeji , aby se rozšířil okruh zájemců 
a nemovitost byla prodána za co nejvýhodnějších podmínek pro město 
Morkovice – Slížany. V inzerci je uvedena odhadní cena 179.460,- Kč. 
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města bere na vědomí záměr pro-
deje objektu chaty v osadě Skavsko na pozemku parc.č.1971 v k.ú. 
Morkovice ve vlastnictví města Morkovice – Slížany.
Hlasování: 10 členů městského zastupitelstva hlasovalo pro návrh. 
E. Lejsalová a P. Jablunka se zdrželi hlasování.
M. Koutňák hlasoval proti návrhu.
Návrh usnesení byl přijat.

5d) Prodej části pozemku p.č. 251/1 v k.ú. Morkovice (Nový Svět)

II. Projednávání programu
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 Ročník XXI / číslo 4 / prosinec 2018

Vážení spoluobčané,
stojíme na prahu starého a no-
vého roku. V roce 2018 proběhlo 

mnoho událostí, ať už na úrovni celospole-
čenské nebo komunální. Komunální politika 
pro mě vždy znamenala prioritu. Rád se 
starám o místo, kde žiji, a rád zůstávám 
v kontaktu s místními obyvateli. Touto ces-
tou děkuji všem, kteří mi opakovaně pro-
jevili důvěru a dali mi svůj hlas ve volbách. 
V letošních komunálních volbách se o mís-
to v zastupitelstvu našeho města ucházelo 
celkem 88 kandidátů. U všech oceňuji je-
jich ochotu a osobní odvahu, zvláště proto, 
že „nesou vlastní kůži na trh“ a jsou při-
praveni s velkou odpovědností rozhodovat 
o věcech, které mají mnohdy zásadní dopad 
na život v našem městě. 

Dnes bych se chtěl spolu s Vámi v tomto 
adventním čase zastavit. Žijeme v době, 
která se neustále zrychluje. Nemáme pro-
stor věnovat se svým blízkým, kamarádům 
a spolupracovníkům. Probíhající advent nás 

RR čočč ííníkkk XXXXXXXXIII /// číčí lslo 44 // prprososiininecc 22000100 88Zpravodaj
Město Morkovice-Slížany

Slovo starosty

vybízí ke změně a možností je mnoho. Právě 
do obyčejných každodenních činností při-
dejme třeba laskavé slovo nebo jen prostý 
úsměv, procházku v přírodě, věnujme čas 
našim blízkým, dětem a domácím mazlíč-

Pour feliciter 2019
kům. Vždyť všechny tyto věci jsou zadarmo, 
a přesto jsou tak nedostatkové. 

Vážení spoluobčané, přeji Vám do nové-
ho roku mnoho zdraví a úspěchů v osobním 
i profesním životě.

Zpravodaj Morkovice-Slížany. Vydává Město Morkovice-Slížany, Náměstí 29, 768 33 Morkovice, IČO: 00287504. 
Povoleno a registrováno pod číslem MK ČR E 10271. Vychází čtvrtletně v nákladu 1200 ks. Bezplatná distribuce. 

Příspěvky nejsou redigovány. Za jejich obsah a správnost odpovídá autor. Datum vydání Zpravodaje: 10. prosince 2018.
Periodický tisk územního samosprávného celku.

 
 

M stská knihovna v Morkovicích 
 

po ádá cestovatelskou p ednášku 

Barma
& 

Vietnam
 

v pond lí 11. b ezna 2019 v 18.00 hodin 
 v sále kláštera 

P i povídání o expedici po Barm  a Vietnamu vám Alena a Jirka Márovi prozradí tolik 
exotických zážitk , že budete jen nev ícn  kroutit hlavou. Vysv tlí vám, jak se žije na 
plovoucích ostrovech a pro  rybá i pádlují nohama. Uvidíte videozáb ry z balónu na krajinu 
plnou chrám  i ranní rozcvi ku d chodc  v ulicích Hanoje. Dozvíte se, zajímavosti ze života 
oby ejných lidí i o císa i, který m l 300 manželek. Nahlédnete do skv lých asijských kuchyní, 
ale také uslyšíte, jak lehce se dá jídlem otrávit. 
Ji í Mára je autorem dvaceti cestopisných knih a dokumentárních film  z r zných kout  sv ta. 

 
Více informací naleznete na www.jirkamara.cz 

 
 


